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ســایه اقتصاد خصولتی و شبه دولتی بر کشور سنگینی 
می کند و باید برداشــته شــود، اصلاحات اقتصادی نیازمند 
کســی است که از خود گذشتی داشته و در برابر مقاومت ها 
در برابر اصلاحات اقتصادی ایستادگی کند تا بتواند ساختار 
اقتصاد را اصلاح کند. رئیس جمهور آینده باید هزینه اصلاحات 

اقتصادی را متحمل شود.
 امروز شرایط و وضعیت اقتصادی مطلوب نیست. سرمایه 
گذاری خارجی در کشور کاهش و تورم در یک دهه گذشته 
تداوم داشته است، نرخ بهره وری مناسب و مطلوب آنچه مورد 
نظر بود، نیســت و در واقع مشکلات اقتصادی شرایط ایجاد 

شکاف طبقات اقتصادی را سرعت بخشیده است.
 در کنار موارد مطرح شده، شیوه های منسوخ مدیریتی و 
فضای کسب وکار ناکارآمد در قیاس با پتانسیل هایی که در 
کشور وجود دارد، باعث شده یک وضعیت پیچیده اقتصادی 
را شاهد باشیم که ریشه در چندین دهه مدیریت اقتصادی 

ناکارآمد دارد.
 از منظر اقتصادی، اگر بخواهیم ریشــه ای بررسی کنیم، 
بخشی از مسئله اقتصادی به روابط خارجی ما باز می گردد، 
اگر نتوانیم مشکل تحریم ها را رفع کرده، روابط با کشورها را به 
شکل جدید باز تعریف کنیم و به منابع گسترده و ارزان قیمتی 
که در دنیا وجود دارد دسترسی داشته باشیم، نمی توانیم شاهد 
تحول در اقتصاد باشیم و تجربه دهه گذشته نشان می دهد که 
از بسیاری از کشورها که با سرعت در حال پیشرفت و توسعه 

هستند عقب می مانیم.  
شیوه های منسوخ مدیریتی و فضای کسب وکار ناکارآمد 
در قیاس با پتانسیل هایی که در کشور وجود دارد، باعث شده 

یک وضعیت پیچیده اقتصادی را شاهد باشیم.
 ما بیش از یک دهه است که در محاصره اقتصادی هستیم. 
البته باید اشــاره داشــت که ما از ابتدای انقلاب در تحریم 
بوده ایم، اما از یک دهه گذشته تحریم ها، شدت بیشتری گرفته 
است. بنابراین، یکی از مسئله های اصلی، موضوع تحریم ها و 
دسترسی به همه حوزه های اقتصادی در جهان است و دولت 
مردان و کسانی که بر اساس قانون اساسی جایگاه و موقعیت 
مدیریتــی دارند باید در رابطه با موضوع اقتصاد یک تصمیم 
عاجل، اتخاذ کنند.با این حال، به نظر من در یک دهه گذشته، 
اقتصاد کشور مقاومت خیلی خوبی از خود نشان داده است؛ 
چراکه بســیاری از کارشناسان تصور می کردند که به خاطر 
شــرایط تحریمی و جنگ اقتصادی، وضعیــت به مراتب از 
شرایط فعلی بدتر باشد. اما اقتصاد کشور تمام توان و امکان 
خود را صرف ایستادگی و مقاومت در مقابل تحریم ها کرد. با 
این حال باید اشاره داشت که اگر بخواهد وضعیت اقتصادی 
به شــیوه کنونی تداوم بیابد، نمی توانیم انتظار رشد هشت 
دردصدی که در برنامه هفتم توسعه به عنوان هدف مشخص 
شــده را داشته باشیم. بنابراین مسئله اول که باید در دولت 
بعدی از سوی رئیس جمهوری آینده پیگیری شود، مسئله 
رفع و یا کاهش تحریم ها است که یک مسئله کلیدی است؛ 
چراکه اگر نتوان آن را حل کرد، بی شک نمی توان به شکل 
مطلوبی به داخل و اقتصاد در درون کشــور پرداخت و علت 
در آن است که تمام انرژی و هم و غم دولت صرف مبارزه و 
خنثی کردن تحریم ها می شود.در یک دهه گذشته، اقتصاد 
کشور مقاومت خیلی خوبی از خود نشان داده است؛ چراکه 
بســیاری از کارشناسان تصور می کردند که به خاطر شرایط 
تحریمی و جنگ اقتصادی، وضعیت به مراتب از شرایط فعلی 
بدتر باشد. اما اقتصاد کشور تمام توان و امکان خود را صرف 
 ایستادگی و مقاومت در مقابل تحریم ها کرد.باید سایه اقتصاد

 خصولتی از ســر اقتصاد برداشته شــود ما در داخل کشور 
نتوانســتیم بخش خصوصی در اقتصاد کشــور به کار ببریم 
و در حال حاضر بخشــی در اقتصاد ما شــکل گرفته است 
کــه به اصطلاح بــه آن »خصولتی« گفته می شــود و این 
بخش ناکارآمدی آن حتی از بخش دولتی نیز بیشــتر است 
و مشــکل اساســی آنجاســت که این بخش به هیچ نهاد و 
سیستمی پاسخ نمی دهد و فضای تولید و بازارهای اقتصادی 
را به حالت انحصاری درآورده اســت و اقتصاد را به ســمت 
رانت ســوق داده است. در این شــرایط فضای کسب و کار 
معیوب شــده و یک اقتصاد رانتی را خلق کرده است.مشکل 
اینجاست که سیستم اقتصادی دولتی نیست و خصوصی هم 
نیست. این ســاختار اقتصادی معیوب است و اجازه تحقق 
 سیاست گذاری مطلوب اقتصادی را نمی دهد و دولت بعدی و

 رئیس جمهوری آینده برای این اقتصاد خصولتی حتما باید 
یک فکر اساسی داشته باشد.  
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 ایران برای صنعتی شدن باید به دنبال تولیدات و محصولات دانش بنیان برود
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 ایران برای صنعتی شدن باید به دنبال تولیدات و محصولات دانش بنیان برود
مرتضی قدیمی  -      دوزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه ایران باید صنعتی شود و برای صنعتی شدن ضمن افزایش ارتباطات و تعاملات با جهان باید به دنبال تولیدات و محصولات دانش بنیان بود، گفت: 

اگر دانش بنیان حرکت نکنیم ارزش افزوده چندانی تولید نخواهیم کرد. به همین دلیل باید به دنبال جذب پژوهشگران و متخصصان غیرایرانی در نهادهای پژوهشی و شرکت های دانش بنیان داخلی هم باشیم 
تا ظرفیت های دانشی کشور را ارتقا دهیم.

هیچ بخشنامه ای 
نباید قبل از نظر 

کارشناسی موسسه 
صادر شود چراکه 

هر بخشنامه ای باید 
با مطالعه عمیق و 

کارشناسی شده و 
نظر سایر نهادهای 

مربوطه اتخاذ شود که 
نقش موسسه در این 
زمینه را نباید نادیده 

گرفت.

 عباس علی آبادی - وزیر صنعت معدن و تجارت - با حضور در 
موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی به مهمترین چالش ها و 
مسائل مهم پیش روی، وزارت صنعت، معدن و تجارت اشاره کرد و 
گفت: از جمله چالش های مهم ما که مورد تاکید رئیس جمهور شهید 
نیز بود، مسئله تنظیم بازار است که وقت زیادی از این وزارتخانه را 
به خود اختصاص داده و ما امیدواریم که با همکاری مردم و به ویژه 
طرح ها و برنامه های صحیح و کارشناسی شده موسسه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی، بتوانیم به حل و فصل و رفع مشکلات موجود 

در این زمینه مبادرت ورزیم.  
علی آبادی گفت: انتظار دارد موسسه در حمایت از سیاست ها و 
اقدامات وزارت صمت، جنبه محوری و پیشران داشته باشد و ضروری 
اســت با توجه به ظرفیت ها و توانایی های علمی و تخصصی اش، به 
نحوی عمل کند تا روی خط مشــی و سیاســتگذاری ها نیز تاثیر 

گذار باشد.

 تاکید بر ساماندهی قیمت گذاری دستوری
علی آبادی، توســعه بازرگانی را یکی از محورهای اصلی توسعه 
کشــور دانست و افزود: ایران یکی از کریدورها و شاهراهای حیاتی 
تجارت جهانی اســت که متاسفانه  هیچ اقدام و مطالعه ای در این 
زمینه صورت نگرفته است. موسسه  مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
باید در جهت شناساندن کریدورهای شمال –جنوب و شرق – غرب 

نقش پررنگ تری ایفا کند.
وی  همچنین بر فعال کردن نقش اتاق های بازرگانی و اصناف، 
ارتباط عمیــق  با مردم، رفع گره های ایجاد شــده در اثر تحریم، 
ساماندهی قیمت گذاری دستوری و پشتیبانی عمیق از دیپلماسی 
اقتصادی و بازرگانی کشور توسط موسسه مطالعات و پژوهش های 

بازرگانی تاکید کرد.
علی آبادی از ناتمام ماندن برنامه مطالعاتی و کارشناسی موسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی برای الحاق ایران به سازمان تجارت 
جهانی، ابراز تاســف کرد و افزود: برای تحقق این امر باید به ارائه 

آموزش های بازرگانی نوین به تجار و بازرگانان، آموزش تخصصی به 
رایزنان بازرگانی و رصد و پایش روند تجارت جهانی مبادرت شود و 
باید به سمتی حرکت کنیم که بعد از این، هیچ تفاهم نامه و توافق 

نامه بازرگانی بدون نظر و تایید موسسه مطالعات به امضا نرسد.

 مشارکت جدی موسسه مطالعات در تنظیم بازار
وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید مجدد بر مشــارکت 
جدی موسسه مطالعات در تنظیم بازار، خواستار تاثیرگذاری بیشتر 
این نهاد پژوهشی بر سایر دستگاه های مرتبط، از جمله بانک مرکزی 

در زمینه تخصیص و تامین ارز شد.
وی همچنین بر ارائه گزارش های کارشناسی از طرف موسسه در 
حوزه نظام تولید و توزیع کالا، بررسی سامانه جامع تجارت، اثرات 
ارز چندنرخی بر اقتصاد، تاکید کرد و گفت: هیچ مطالعه، تحقیق و 
پژوهشــی نباید در حاشیه و گوشه صورت گیرد، بلکه باید در متن 
رویدادها حضور یافت و از پژوهشگران موسسه خواست که به صورت 
جدیدی تر فعالیت های وزارت صمت را رصد و برای مشکلات موجود، 

پاسخ و راه حل کارشناسی ارائه کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: هیچ بخشنامه ای نباید 
قبل از نظر کارشناسی موسسه صادر شود چراکه هر بخشنامه ای 
باید با مطالعه عمیق و کارشناسی شده و نظر سایر نهادهای مربوطه 

اتخاذ شود که نقش موسسه در این زمینه را نباید نادیده گرفت.
بنا بر اعلام موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی علی آبادی 
تصریح کرد: سازمان های وابسته به نهادهای توسعه دانش ملی می 
توانند فاصله بین دســتگاه های اجرایی با نهادهای علمی را کاهش 
دهنــد. به همین دلیل، برخی اظهار نظرهــا در باره برچیدن و یا 
ادغام نهادهای پژوهشی متعلق به دستگاه های اجرایی با دانشگاه ها، 
غیرکارشناسی است. دانشگاه ها باید کار خودشان را بکنند و موسسات 
پژوهشی به ماموریت های خاص خودشان بپردازند که عموما مسائل 
مبتلابه کشور است.وی از موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
خواست به ارائه پژوهش های بنیادی، زیربنایی و اصلی کشور بپردازد 

  افزایش 4۱ درصــدی صادرات غیرنفتــی ایران به 
افغانستان

میــزان صادرات غیر نفتی ایران به افغانســتان در 2 ماه 
نخســت ســال جاری 3۵۰ میلیون دلار است که این عدد 
حکایت از افزایش ۴۱ درصدی در مقایســه با مدت مشــابه 
سال گذشته را نشان می دهد. حسین روستایی، افغانستان را 
ششمین مقصد صادراتی ایران معرفی کرد و گفت: افغانستان 
یکی کشورهای هدف صادراتی، با بالاترین تراز تجاری مثبت 
با ایران است. میزان صادرات غیر نفتی ایران به افغانستان در 
2 ماه نخست سال جاری 3۵۰ میلیون دلار است که این عدد 
حکایت از افزایش ۴۱ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته را نشان می دهد.رایزن بازرگانی ایران در افغانستان، 
تصریح کرد: ارزش صادرات غیر نفتی ایران به افغانستان در 
2 ماهه اول ســال ۱۴۰3 به میــزان ۱۰2 میلیون دلار و در 
وزن نیــز ۱۸۱ هزار تن افزایش را تجربه کرد که در مجموع 
ارزش صادرات غیر نفتی ایران به افغانســتان در 2 ماهه اول 
ســال ۱۴۰3 به رقم 3۵۰ میلیــون دلار و به لحاظ وزنی به 

۷۹۵ هزار تن رسید .

تا مسیر تعالی ایران هموارتر شود. همچنین ماحصل فعالیت ها، یافته و دستاوردهای پژوهشی 
خودش را  در قالب خبرنامه هفتگی و یا برگزاری همایش های فصلی به اطلاع مخاطبان به ویژه 

معاونت های وزارت صمت و دیگر دستگاههای مسئول برساند.

 تشکیل میز موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی در همه مبادی ورودی  
وزارت صمت

ســید مهدی فرحی - قائم مقام وزیر صنعت، معدن - در ادامه این نشست  بر اهمیت نقش 
این موسســه در پیشــبرد اهداف وزارت صمت به ویژه  در حوزه  تجارت و بازرگانی  داخلی و 
خارجی کشــور تاکید کرد و  افزود: این موسســه، باید  به عنوان چتر وزارت صنعت، معدن و 

تجارت  عمل کند.
وی افزود: موسسه  باید در همه مبادی وزارت صنعت، معدن و تجارت یک اتاق و یا حداقل 
یک میز کارشناســی داشته باشد تا به صورت حضوری و میدانی در جریان همه امور، اتفاقات، 

تصمیات و نیازهای پژوهشی داخل وزارتخانه قرار گیرد.
فرحی، با اشاره به بی عملی و بی تحرکی برخی نهادها و دستگاه های مسئول در امور اقتصادی 
کشور گفت: اگر موسسه در  مبادی  و ورودی های وزارتخانه حضور داشته باشد، می توان صداها 
و دغدغه ها را زودتر و بهتر بفهمد و چاره اندیشــی کند و اگر لازم شد نگاه کارشناسی خودش 
را منعکس و حتی دیکته کند. به گفته قائم مقام وزیر صمت، موسسه مطالعات،  باید مطالعات 
جهانی، بین المللی و منطقه ای همچنان در دستور کار داشته باشد تا بتوان فهمید دنیا به چه 
سمتی دارد حرکت می کند و ما به عنوان یک کشور خواهان توسعه باید چه واکنشی داشته باشیم.

وی همچنین از  موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی خواســت تا در زمینه گسترش 
ارتباط صنعت و دانشگاه و ارتباط وزارت صنعت، معدن و تجارت با دانشگاه ها نیز ایفای نقش کند.

 تدوین سند راهبرد توسعه صنعتی در دستور کار موسسه
همچنین احمد تشــکینی - رئیس موسســه مطالعات و پژوهش های بازرگانی - در دیدار 
وزیــر، قائــم مقام و مدیران وزارت صمت از موسســه، به تشــریح عملکرد  موسســه و گروه 
های پژوهشــی در ســه ســال اخیر پرداخت و گفت: در شــروع دولت ســیزدهم، مسئولیت 
تهیــه طرح آمایش صنعتی، معدنی و تجاری به این موسســه ســپرده شــد کــه با یک تیم 
 3۰ نفره و همکاری ســازمان های صمت اســتانی و اســتاتداری ها و نماینــدگان مجلس  با

 موفقیت به انجام رســاند و یک طرح تکمیلی با موضوع اولویت های ســرمایه گذاری نیز انجام 
داد و به آن پیوست کرد.

   خرید تضمینی گندم از مرز 4.4 میلیون تن عبور کرد
 معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی بــا اعلام اینکه خرید تضمینی گندم از 
کشــاورزان از ابتدای فصل برداشــت ) فروردین ماه ۱۴۰3( تاکنون از ۴ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تن گذشته است، گفت: این میزان خرید نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش 

از 2۰۰ هزار تن افزایش را نشان می دهد.
علیرضا مهاجر درباره آخرین وضعیت تولید و خرید تضمینی گندم از کشاورزان، افزود: 
از ابتدای فصل برداشت گندم تا کنون بیش از ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن گندم به ارزش 

۷۷ هزار میلیارد تومان از کشاورزان خریداری شده است.
وی در مورد پرداخت پول گندمکاران، اظهار داشت: تا کنون 3۰ هزار میلیارد تومان 

به کشاورزان پراخته شده و مابقی مطالبات نیز به تدریج به پرداخت می شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه: عملیات برداشت گندم در 2۵ استان کشور در حال 

انجام است که تا پایان شهریور ماه سال جاری ادامه خواهد داشت.
مهاجر تصریح کرد: طبق آخرین آمارها بیشترین میزان خرید گندم با یک میلیون و 
۶۰۰ هزار تن مربوط به استان خوزستان، ۹۴۰ هزار تن مربوط به استان گلستان، ۴۵۰ 
هزار تن مربوط به استان فارس و 2۸۰ هزار تن مربوط به استان ایلام است که رتبه های 

اول تا چهارم را به خود اختصاص داده اند.
وی اضافه کرد: با شــروع خرید گندم در استان های معتدل و سرد رتبه های خرید 

تضمینی به جز استان خوزستان تغییر خواهد کرد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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تشدید نظارت بر بنگاه های املاک در فصل جابه جایی 
مریم لطفی    |    از ۱8۵ هزار بنگاه املاک کشور حدود ۱۶ هزار و ۵۰۰ بنگاه غیرمجاز است که در قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره تاکنون 8 هزار بنگاه 

غیرمجاز پلمب شده است

وزیر نفت با اشــاره به اینکه در دولت ســیزدهم ۳۰۰ پروژه با ارزش ســرمایه گذاری ۱۳۰ میلیارد دلار تعریف و بخشی از آن نیز تکمیل شده است، گفت: در این سه سال عمر دولت مردمی، 
۱۵۳ پروژه نفتی به ارزش بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید. جواد اوجی امروز در آیین امضای قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری میدان های چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات 
فرآورش نفت خام با سرمایه گذاری حدود ۲ میلیارد دلار، با گرامیداشت یاد و خاطره رئیس جمهور شهید افزود: اولویت ایشان استان های کم برخوردار بود تا رونق اقتصادی و اشتغال زایی را به 
همراه داشــته باشــد.وی با بیان اینکه پایه گذاری و ریل گذاری خوبی برای توســعه روابط با روسیه انجام شده است و در آینده خبرهای خوبی در این زمینه خواهیم شنید، تأکید کرد: در دولت 
سیزدهم ۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی با شرکت های بزرگ روس امضا شد که ۲۵۰ هزار بشکه افزایش ظرفیت تولید نفت از محل امضای این قراردادها بوده است.وزیر نفت با اشاره به اینکه در 
این سه سال دولت مردمی ۱۵۳ پروژه نفتی بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید، گفت: اغلب این پروژه ها، پروژه های مغفول مانده از گذشته مانند فاز ۱۱ پارس جنوبی بود که ۲۰ سال 

قرارداد برای توسعه آن رد و بدل می شد و در دولت سیزدهم آغاز شد و به بهره برداری رسید.

رشد ۲۰درصدی بخش 
نفت در سال ۱۴۰۲

  ۳۷۰۰ پروژه دولتی به مناســبت چله 
خدمت افتتاح می شود

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور 
با بیان اینکه در دولت ســیزدهم ۲۶۰ هزار نفر، 
چهار میلیون خدمت در سامانه ها ثبت کرده اند، 
گفت: بیش از ۳۷۰۰ پروژه دولتی به مناســبت 

چله خدمت افتتاح خواهد شد.
بــه گزارش از معاونت توســعه روســتایی و 
مناطق محروم کشور، سید امیرحسین مدنی با 
اشــاره به اقدامات صورت گرفته در چله خدمت 
توسط مردم، اظهار داشت: در چله خدمت که به 
یاد شهید آیت الله رئیسی برگزار شده حدود ۴۸ 
شبکه جهادی مشــغول کارند که ۱۵ ابر شبکه 
مثل بنیاد مستضعفان، بنیاد برکت، کمیته امداد، 
بسیج سازندگی و... در این زمینه فعالیت دارند.

وی ادامه داد: تاکنــون ۲۶۰ هزار نفر، چهار 
میلیون خدمت در ســامانه ها ثبــت کرده اند از 
آزادی زندانی هــای دیــه گرفته تا بســیاری از 
خدمات عمومی مانند تعمیــر کولر خانه ها که 
غیر از اقدامات ستاد دیه، حدود هزار زندانی در 

چله خدمت آزاد شدند.
دبیر شــورای عالی جهاد سازندگی با تاکید 
بر اینکه دســتگاه های دولتی نیز به پویش چله 
خدمت ملحق خواهند شــد، گفت: بیش از سه 
هزار و ۷۰۰ پروژه دولتی هم به مناســبت چله 

خدمت افتتاح خواهد شد. 

  اجرای نهضت ملی مسکن به ۲ میلیون 
و ۶۵۲ هزار واحد رسید

در جلسه شورای مسکن وزارت راه و شهرسازی 
اعلام شد که اجرای طرح نهضت ملی مسکن از 
ساخت ۲ میلیون و ۶۵۲ هزار واحد عبور کرده و 
۵۵۱ هزار واحد مسکن روستایی نیز نوسازی و 

بهسازی شده است.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، جلسه 
شورای مسکن امروز )شنبه ۲۶ خرداد( به ریاست 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و با حضور 
معاونــان این وزارتخانه در بخش های معماری و 
شهرسازی، مسکن و ساختمان، بازآفرینی شهری 
ایران، شرکت عمران شهرهای جدید، همچنین 
بنیاد مسکن، صندوق ملی مسکن، بانک مسکن 
و سایر بخش های مرتبط، در ساختمان دادمان 

برگزار شد.
بررسی روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
و همچنین تکمیل و تحویــل واحدها، تکمیل 
واحدهــای باقیمانده مســکن مهــر، تازه ترین 
وضعیــت الحاق اراضی به اجــرای طرح نهضت 
ملی مســکن و همچنین وضعیت بازار مسکن 
و اجاره در این جلســه مورد بررسی قرار گرفت 
و پیشــرفت های هرکــدام از بخش ها به بحث و 

تبادل نظر گذاشته شد.
بر اســاس این گزارش اعلام شد که تاکنون 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون و 
۶۵۲ هزار و ۳۱۱ واحد عبور کرده و بخشی از این 
واحدها نیز تکمیل و تحویل متقاضیان شده است.

ساخت مسکن روســتایی از دیگر محورهای 
این جلســه بود که بر اساس آخرین آمار اعلام 
شده، تعداد واحدهای روستایی تاکنون به ۵۵۱ 
هزار و ۷۹۸ هزار واحد رسیده است.همچنین بر 
اساس آخرین آمار، نوسازی بافت فرسوده شهری 
به ۲۸۵ هزار و ۵۵۹ رســید.میزان پیشرفت ۲۷ 
نقطه سکونتگاهی ساحلی جدید در این جلسه 

بحث و بررسی شد.

  صرفه جویــی در مصــرف آب هم 
پاداش دارد

 وزارت نیرو امســال با هدف نهادینه ســازی 
فرهنگ مصرف بهینه برای مشترکان صرفه جو 
در مصرف آب هم علاوه بر بخش برق پاداش در 
نظر گرفته است. ناترازی ها موجود در آب و برق 
کشور و روند نگران کننده مصرف بی رویه وزارت 
نیرو را واداشــته تا با اختصاص پاداش نسبت به 

نهادینه کردن فرهنگ صرفه جویی اقدام کند.
در دوســاله گذشــته اختصاص پاداش برای 
مشــترکان صنعت برق همکاری خوبی در این 
بخش ایجاد کرد و سبب مدیریت مصرف برق و 
به دنبال آن جلوگیری از قطع برق شد.این نتایج 
سبب شد وزارت نیرو به جد دنبال اجرای طرح 
پاداش به مشترکان صرفه جو در مصرف آب باشد.

امسال وضعیت بارش های تهران گرچه نسبت 
به ســال گذشته بهتر شــده، اما نسبت به دوره 

بلندمدت با کاهش همراه است.
آمار اخیر دفتر اطلاعات و داده های آب کشور 
نشــان می دهد که مجموع بارش های تهران از 
ابتدای سال آبی جاری تا ۱۹ خردادماه در حالی 
به رقم ۲۱۱.۷ میلیمتر رســیده که این رقم در 
دوره بلندمدت ۲۵۹.۸ میلیمتر بوده و ۱۹ درصد 
کاهش بارش دارد.مجموع آب موجود در ۵ سد 
طالقــان، امیرکبیر، لار لتیــان و ماملو هم ۶۷۲ 

میلیون مترمکعب با ۳۶ درصد پرشدگی است.
این وضعیت ســبب شد عیســی بزرگ زاده 
سخنگوی صنعت آب در باره وضعیت آبی تهران 
و مشــهد در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
بگوید که شهرهای مشهد و تهران نیازمند توجه 
در بخــش آب هســتندوی از تعریف طرح های 
آبرسانی برای این دو شهر خبر داد و درعین حال 
گفــت: در کنار اجرای این طرح ها باید مدیریت 
مصرف از ســوی همگان جدی گرفته شوند تا 
مشکل ایجاد نشود.بر همین اساس تلاش شده با 
اختصاص پاداش هایی فرهنگ مصرف صحیح در 

بین مردم نهادینه شود.
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ساماندهی مشاوران املاک، از اقدامات تأثیر گذاری است که از سال قبل اجرا شد و امسال با تصویب قانون ساماندهی بازار املاک و اجاره، نظارت بر عملکرد 
بنگاه های املاک با شدت بیشتری پیگیری می شود. این اقدام با هدف حمایت از مردم و جلوگیری از عملکرد غیرقانونی برخی مشاوران املاک در انجام 
معاملات مسکن است. در فصل تابستان که فعالیت بیشتری در بازار مسکن بخصوص در بخش اجاره وجود دارد، تشدید نظارت بر بنگاه های املاک به منظور 
جلوگیری از ثبت اجاره نامه با قیمت های بالا و خارج از ضابطه مورد استقبال مردم قرار گرفته است. از سوی دیگر دولت با راه اندازی سامانه خودنویس، این 
زمینه را فراهم کرده تا مردم بتوانند قرارداد اجاره خود را بدون مراجعه به بنگاه و کاملًا رایگان ثبت کنند. در یکی از بنگاه های مشاور املاک در مرکز شهر 
تهران، بنگاه برای قرارداد اجاره معادل رهن ۳۰۰ میلیون تومان و اجاره ماهانه ۱۱ میلیون تومان، از موجر و مستأجر هر کدام ۶ میلیون ۸۰۰ هزار تومان 
را طلب می کنند. وقتی از آنها در خصوص اینکه چرا قرارداد را به صورت رایگان در سامانه خودنویس ثبت نمی کنند؟ پاسخ می دهند چون شناختی از هم 
ندارند ترجیح داده اند به بنگاه مراجعه کنند. این درحالی است که متولیان سامانه خودنویس تأکید می کنند در این سامانه امنیت قراردادها و شناسایی دو 
طرف معامله کاملًا معتبر و قانونی است و اگر مشکلی در اجرای قرارداد پیش آمد دو طرف معامله می توانند آن را در مراجع ذیصلاح پیگیری کنند. با این 
حال به نظر می رسد سامانه خودنویس باید بیشتر به مردم شناسانده شود تا آنها با امنیت خاطر قرارداد اجاره را در خودنویس ثبت کنند و مجبور نباشند 
هزینه بالایی را به بنگاه های املاک بپردازند.از ســوی دیگر با توجه به افزایش مراجعه مردم به بنگاه ها در فصل تابســتان، نظارت بر عملکرد آنها می تواند 

مشکلات مردم را در ثبت قرارداد کاهش دهد.
 

 فرصت دوهفته ای برای کسب مجوز
با توجه به اجرای قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره که یک بخش مهم آن نظارت بر عملکرد بنگاه های املاک است، یاسر دستمالچیان، دبیر کارگروه 
کنترل بازار املاک و مستغلات با تأکید بر اینکه بنگاه های املاک غیرمجاز با مراجعه به سامانه ملی مجوزها می توانند مجوز دریافت کنند از مردم خواست 

تا قراردادهای اجاره خود را در بنگاه های معاملات املاک مجوزدار ثبت کنند.
کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات در دولت سیزدهم تشکیل شد و هدف از تشکیل آن کنترل بازار مسکن و جلوگیری از سوداگری با وضع 
قوانین و اجرای آنها نسبت در بنگاه های مشاور املاک سطح کشور است. بر اساس مصوبه هفتمین جلسه شورای عالی مسکن، وزارت کشور با همکاری وزارت 
راه و شهرسازی، وزارت صنعت، معدن، تجارت و وزارت دادگستری و تعزیرات حکومت، وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه، اتاق اصناف و فرماندهی 
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واگذاری زمین به ۷۴ هزار خانوار مشمول قانون جوانی جمعیت 

تخصیص ۵۰ امتیاز مشوق سازی به مالکان بافت های فرسوده

وزارت راه وشهرســازی اعلام کرد: تاکنون بیش از ۷۴ هزار مشمول قانون جوانی 
جمعیت، زمین های خود را به ارزش یک میلیارد و ۱۷۰ میلیون تومان دریافت کردند.

به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، عملکرد ستاد جوانی جمعیت وزارت راه و 
شهرسازی شامل بهره مندی بیش از ۸۴ هزار خانوار از اجرای قانون جوانی جمعیت، 
واگذاری زمین به بیش از ۷۴ هزار خانوار مشــمول قانونی جوانی جمعیت، تدوین و 
تصویب اتاق مادر و کودک، کمک در ساخت خوابگاه های متاهلی با همکاری دانشگاه ها 
و شــورای مدیریت حوزه علمیه، پویش های جوانی جمعیت، راه اندازی ۵۰ باب اتاق 
مادر و کودک بین راهی در جاده های ۱۲ اســتان، اســتفاده از تابلوهای فرهنگی در 
خصوص جوانی جمعیت، خدمات مهندســی به مشمولین قانون و حمایت از ازدواج 
و فرزندآوری جوانان شاغل و فرزندان کارمندان وزارت راه و شهرسازی تشریح شد.

بر این اساس از زمان تشکیل ستاد جوانی جمعیت وزارت راه و شهرسازی و انتصاب 
دبیر این ســتاد به ریاســت وزیر راه و شهرسازی و عضویت معاونت ها و سازمان های 
تابعه تشــکیل شد. پیرو جلسه مذکور ۴ کارگروه تخصصی زمین و مسکن، خدمات 
عمومی، فرهنگی و اطلاع رسانی و قوانین و آیین نامه ها با هدف سرعت بخشیدن به 

انجام تکالیف راه اندازی و عملیاتی شد.

 بهره مندی بیش از 8۴ هزار خانوار از اجرای قانون جوانی جمعیت
همچنین، با توجه به وزارت راه و شهرسازی در ماده ۳ مبنی بر سبز شدن فرم ج 
خانواده های ۳ و ۴ فرزندی با همکاری معاونت مسکن روند ثبت نام مشمولین آغاز 

شد که طبق آخرین آمار ۸۴ هزار و ۲۸۰ نفر از این خدمت بهره بردند.
بر اساس ماده ۴ قانون جوانی جمعیت، مهم ترین تکلیف وزارت راه و شهرسازی در 
قانون جوانی جمعیت، اعطای زمین به خانواده های ۳ و ۴ فرزند بوده که در اولویت 
کاری دبیرخانه قرار گرفت. با تشکیل کارگروه زمین و مسکن ستاد با مسئولیت دفتر 
اقتصاد مسکن و عضویت سازمان ملی زمین ومسکن، شرکت عمران شهرهای جدید 
و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی تا کنون بیش از ۷۴ هزار مشمول قانون، زمین های خود 

را به ارزش حداکثر یک میلیارد و ۱۷۰ میلیون تومان دریافت کردند.

 تدوین و تصویب اتاق مادر و کودک
بر اســاس تبصره یک ماده ۲۲ قانون جوانی جمعیت، یکی دیگر از مواد تکلیفی 
وزارت راه و شهرسازی، طراحی و تدوین ضوابط اجرایی اتاق مادر و کودک با همکاری 
وزارت بهداشت، وزارت آموزش و پرورش، وزارت کشور، شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و ســازمان بهزیستی اســت که پیش نویس مذکور با ساعت ها کار کارشناسی تحت 
نظارت این ستاد و معاونت معماری و شهرسازی در مرکز تحقیقات راه و شهرسازی 

تدوین و تصویب شد.

 کمک در ساخت خوابگاه های متاهلی با همکاری دانشگاه ها و شورای 
مدیریت حوزه علمیه

بر اســاس تبصره ۷ ماده ۷ قانون جوانی جمعیت کمک در ســاخت خوابگاه های 
متاهلی با همکاری دانشگاه ها و شورای مدیریت حوزه علمیه در برنامه قرار گرفت. در 
همین رابطه با توجه به قانون فوق ۳ تفاهم نامه با وزارت علوم، وزارت بهداشت و شورای 
مدیریت حوزه علمیه انجام شد که حاصل تفاهم مذکور شروع عملیات ساخت ۵۹۰۰ 
خوابگاه متاهلی در وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت بهداشت، درمان 

و آموزش پزشــکی و همچنین آغاز عملیات آماده سازی و عملیات اجرایی ۱۶۷۰۸ 
واحد خوابگاه متاهلی توسط شورای مدیریت حوزه علمیه است.

با تاکید وزیر راه و شهرسازی در خصوص تسریع در اعطای عمده زمین مشمولین 
ماده۴، بیش از ۱۱۶ جشن در کل کشور و در قالب ۳ پویش »قربان تا غدیر«، »پیامبر 

رحمت« و »خانواده مهدوی« اجرا شد.

 راه اندازی ۵۰ باب اتاق مادر و کودک بین راهی در جاده های ۱۲ استان
با توجه به لزوم ایجاد فضای مناســب برای مادران و نوزادان، سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اقدام به راه اندازی اتاق های مادر و کودک در کنار نمازخانه های 
بین راهی کرد که تاکنون شــروع عملیات اجرایی تعداد ۵۰ باب اتاق در جاده های 
۱۲ استان آغاز شده است.وزارت راه و شهرسازی در راستای رسالت فرهنگی خود در 
خصوص تبلیغ فرزندآوری از بعد از تصویب قانون جوانی جمعیت در مقاطع مختلف 
و به صورت مناسبتی اقدام به چاپ و نصب ۱۷۰ بنر تبلیغاتی در جاده های مواصلاتی 

فرودگاه ها، ترمینال های مسافری و فضای ادارات کل کرده است.
وفق ماده ۵ قانون جوانی جمعیت در خصوص تخفیف ۵۰ و ۷۰ درصدی خدمات 
مهندســی به خانواده های دارای ۳ فرزند و بالاتر دســتورالعمل لازم به سازمان های 
نظام مهندسی اســتان ها ابلاغ شده است. مشمولین با مراجعه به سازمان های نظام 
مهندســی امکان استفاده از این بند قانونی را خواهند داشت. ضمناً با توجه به لزوم 
تسریع و تسهیل خدمات این ماده، برنامه ریزی جهت راه اندازی سامانه غیر حضوری 
در ســال ۱۴۰۳ انجام شده است.هدیه ۱۰ میلیون تومانی به کارمندان دارای فرزند 
تازه متولد شــد، هدیه ازدواج به کارمندان متاهل و اعطای هدیه ازدواج به فرزندان 
کارمنــدان برای اولین بار از جمله حمایت های این وزارتخانه در راســتای کمک به 

تشویق فرزندآوری و ازدواج است.
بر اساس این گزارش، کسب رتبه نخست بین تمام دستگاه های اجرایی در اجرای 
قانون جوانی جمعیت و اعطای جایزه ملی )آخرین تقدیر رئیس جمهور شــهید( نیز 

در این ستاد انجام شد.

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در راســتای اجرای طرح نوسازی بافت های 
فرسوده در کشور تا به امروز ۵۰ امتیاز به مالکان در قالب بسته های تشویقی اختصاص 
یافته است.محمد آیینی با بیان اینکه در  سال ۱۴۰۲ رکورد صدور پروانه در کشور 
شکســته شــد که این میزان از مرز ۹۵ هزار واحد عبور کرده است گفت: رزمایش 
مردمی گروه های جهادی از اواســط خردادماه شروع شــده و ادامه دارد که در این 
رزمایش گروه های جهادی، بسته های تشویقی نوسازی در محلات فرسوده شهری را 
برای مردم تشریح می کنند.وی بیان کرد:  بیش از ۵۰ امتیاز، حقوق و مشوق برای 
مردم در نوسازی بافت های فرسوده ارائه شده است که از طریق آن در دولت سیزدهم 
عملیات نوسازی بیش از ۲۸۵ هزار واحد در بافت های فرسوده کشور آغاز شد که نسبت 

به تمامی دولت های گذشته میزان رکورد نوسازی را به خود اختصاص داده است.
همچنین میلاد امینی عضو هیأت مدیره شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره 

به اینکه بافت های ناکارآمد شهری ۲۰ درصد از مساحت سطح شهرها و ۳۰ درصد 
از جمعیت کشور معادل ۱۶۷ هزار هکتار و ۲۵ میلیون نفر را شامل می شود و در سه 
بخش بافت های فرسوده، بافت های تاریخی و سکونتگاه های غیررسمی تقسیم بندی 
می شــوند، گفت: شوراهای اسلامی شهرها و روستاها یکی از ارکان مهم نظام اداره 
کشــور به شمار می آیند و نقش مؤثری در مقاوم سازی و نوسازی بافت های فرسوده 
شهری ایفا می کنند.عضو هیأت مدیره شرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره اینکه 
در قانون اساســی کشور به ظرفیت های بالای نظام شورایی و شورای عالی استان ها 
اشــاره شده است، گفت: به لحاظ گســتردگی و جمعیت محلات هدف بازآفرینی، 
موضوع نوســازی بافت های ناکارآمد شهری تنها با همکاری تمامی ارکان مدیریت 
شــهری کشور محقق خواهد شــد.  امینی با تأکید بر اینکه شهرداری ها به عنوان 
شرکای راهبردی دولت و وزارت راه و شهرسازی شناخته می شوند و شوراها سفیران 

بازآفرینی شهری محسوب می شوند، گفت: در حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ واحد ناپایدار 
در بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی در استان های مختلف کشور شناسایی 
شده که هیچ سازه ای ندارند و با هر نیروی عمودی یا افقی در هم می ریزند. از این 
رو نوســازی این بناهای ناپایدار باید در دســتور کار و توجه جدی مدیران شهری و 
دستگاه های دولتی قرار بگیرد.  امینی با اشاره به اینکه امسال از سوی مقام معظم 
رهبری، ســال »جهش تولید با مشارکت مردم« نام گذاری شده است، بیان داشت: 
ما در حوزه بازآفرینی شهری امسال به دنبال جهش تولید مسکن با مشارکت مردم 
هســتیم. وی با بیان اینکه نوسازی بافت های فرســوده به معنای نجات جان مردم 
اســت، اظهار کرد: بافت های فرسوده شهری به عنوان عرصه و بستری مناسب برای 
 تولید مسکن به شمار می روند، چراکه دارای زیرساخت های لازم و کافی برای توسعه

ساخت وساز هستند. 

نیروی انتظامی در تمامی استان ها با اولویت مراکز استان و شهرهای جدید 
مسئولیت یافتند تا نسبت به ساماندهی بنگاه های مشاور املاک اقدام کند.

بر اســاس مصوبه جلسه ۸۸ ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، کارگروه 
ســاماندهی بنگاه های مشــاور املاک در وزارت راه و شهرسازی از سال 
گذشته تشکیل شد و در اردیبهشت سال گذشته با شروع فصل اجاره بها، 
گشت های نظارت بر عملکرد بنگاه های مشاور املاک تشکیل و اولین اقدام 
این گشــت از شــهر پردیس آغاز شد و در سایر شهرها و بیشتر در مراکز 

استان تداوم یافت.
به گفته دبیر کارگروه کنترل بازار املاک و مســتغلات، نتیجه بررسی 
این کارگروه و اقداماتی که برای این مصوبه توســط کارگروه ساماندهی 
بنگاه های املاک انجام شــد شامل ۱۰۴ هزار بازرسی از بنگاه های املاک 
معاملات کشــور، حدود ۸ هزار پلمــب و اخذ حدود ۳۰۰ میلیارد تومان 
جریمه تعزیراتی می شود.دستمالچیان با بیان اینکه کل بنگاه های معاملات 
املاک در ســطح کشــور حدود ۱۸۵ هزار واحد است که حدود ۱۶ هزار 
و ۵۰۰ بنگاه غیرمجاز اســت، افزود: این رقم کمتر از ۱۰ درصد است اما 
روی ۹۰ درصد بنگاه هایی که مجوز دارند و مالیات پرداخت می کنند، اثر 
گذاشته و همان بنگاه ها نسبت به این موضوع معترض بودند.وی تصریح 
کرد: بنگاه های معاملات املاک با مراجعه به ســامانه درگاه ملی مجوزها 
می توانند حداکثر در دو هفته با داشتن پروانه تخصصی، مدرک تحصیلی 
دیپلم و گواهی عدم سوء پیشینه، مجوز کسب را دریافت کنند. با تلاش های 
دولت ســیزدهم فرایند اخذ مجوز بنگاه های معاملات املاک از حدود دو 

سال به حدود دو هفته رسیده است.
بــه گفته دبیر کارگروه بازار املاک و مســتغلات، پلیس اماکن طبق 
قانون می تواند با صدور اخطار و مهلت ۱۵ روزه به بنگاه های مشاور املاک 
غیرمجاز نســبت به پلمب و تعطیلی بنگاه اقدام کند. همچنین سازمان 
تعزیرات حکومتی نیز مکلف به ایجاد شعب رسیدگی خارج از نوبت است.

 دبیر کارگروه بازار املاک و مستغلات گفت: ضرورت دارد تا متقاضیانی 
که به بنگاه های مشــاور املاک مجوزدار مراجعه می کنند، قرارداد خود را 
ثبت کنند، زیرا در غیر این صورت چنانچه همین قرارداد در بنگاه دیگری 

ثبت رسمی شود ملاک عمل خواهد بود.
وی با بیان اینکه ماه های خرداد، تیر و مرداد طرح تشــدید نظارت بر 
بنگاه های مشاور املاک به جهت فصل نقل و انتقالات است، از مردم خواست 
تــا قراردادهای اجاره خود را در بنگاه های معاملات املاک مجوزدار ثبت 
کنند.همزمان با نزدیک شــدن به فصل جابه جایی ها و افزایش معاملات 
مسکن در کشور شاهد تصویب قانون ساماندهی بازار مسکن و اجاره هستیم 
و قرار است بزودی اجرا شود. بخش مهمی از این قانون مربوط به تعیین 
ضوابطی برای مشاوران املاک است. داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیه 
املاک در گفت و گو با »ایران اقتصادی« در خصوص اینکه این ضوابط چگونه 
عملکرد مشاوران املاک را قانونمند می کند؟ گفت: اگر قانون کامل، با تمام 
جزئیات، درست و صحیح اجرا شود قطعاً به مشاوران املاک کمک می کند. 
وظایف مشاوران املاک کاملًا مشخص است. مشاوران واسط و ناظر بر رد و 
بدل قول و قرار بین موجر و مستأجر هستند، این قول و قرار را با ثبت آن 
و صــدور کد رهگیری قانونی می کنند و البته در این میان قوانینی وجود 

دارد که مشاوران حتماً باید آنها را اعمال کنند.
وی افزود: با توجه به آنکه این طرح در راستای کمک به مستأجران و 
 بازگشت آرامش به بازار مسکن اجرا شده است باید دولت آینده نیز برنامه ریزی

 لازم را برای اجرای هرچه بهتر این طرح در دســتور کار خود قرار دهد 
تا بازار مســکن بویژه اجاره بها شفاف باشــد.به گفته بیگی نژاد، علاوه بر 
تنظیم گری بازار مشاوران املاک، قانون ساماندهی تنظیم گری پلتفرم ها 
را هم موردنظر قرار داده است. حتماً این صنف نیز باید فعالیت خود را در 
بســتر قانون ببینند و در صورت اجرای کامل قانون، پلتفرم ها نمی توانند 
بستر بی قانونی را برای درج اگهی های مالک ایجاد کنند.با توجه به اینکه 
هدف قانون ســاماندهی بازار مسکن و اجاره، حمایت از مردم در این بازار 

است، اجرای کامل قانون می تواند این هدف را محقق کند.

  با توجه به افزایش 
مراجعه مردم به 
بنگاه ها در فصل 

تابستان، نظارت بر 
عملکرد آنها می تواند 
مشکلات مردم را در 
ثبت قرارداد کاهش 

دهد.
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۵.۵ میلیارد دلار، رقم واقعی سرمایه گذاری خارجی

ابوالفضل حمیدی      |     نتیجه رشد ساخت مسکن و ساماندهی بازار،  افزایش نزدیک به ۶ درصدی سهم بخش ساختمان از رشد 
اقتصادی است. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از مذاکرات سازمان بورس با وزارت نیرو برای کاهش ریسک قطعی برق صنایع در تابستان خبر داد.
مجید عشقی، ضمن تاکید بر لزوم اتخاذ تدابیر لازم از سوی وزارت نیرو برای کاهش ریسک احتمالی قطعی برق واحدهای تولیدی و آثار آن بر بازار سرمایه، به آخرین مذاکرات انجام شده 
با وزارت نیرو برای رفع مشــکل قطعی برق صنایع اشــاره کرد و گفت: در کنار این مســائل، موضوع قطعی برق صنایع در تابستان از جمله معضلاتی است که هر ساله شاهد تاثیرپذیری فعالیت 

تولیدی صنایع و نیز روند معاملات بازار از این اتفاق هستیم.
بر اساس اعلام سازمان بورس و اوراق بهادار، عشقی تصریح کرد: از چند وقت گذشته جلساتی را به منظور کاهش نوسانات بازار برگزار کردیم و قبل از ایجاد هر گونه مشکلی در بازار درصدد 
رفع این مشکل برآمدیم.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار کرد: در ادامه جلسات و نیز مذاکرات صورت گرفته با وزارتخانه های نیرو و صمت قرار بر این شد تا قطعی یا محدودیت مصرف 

برق صنایع به صورت کاملًا برنامه ریزی شده و با اطلاع واحدهای تولیدی انجام شود.

مذاکرات سازمان بورس 
با وزارت نیرو برای کاهش 
قطعی برق صنایع

غیر از تقدیرهای 
مرسوم، اعم از اهدای 

لوح سپاس و یا دریافت 
یک هدیه کوچک، 

آنچه بیشتر برای فعال 
اقتصادی معنای تشویق 
دارد، امکان استفاده از 

ظرفیت های قانونی برای 
تسهیل فعالیت های 

خودش است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/29
شماره : 1657

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه نوع سیاســت های 
ارزی دولت باعث شده بســیاری از سرمایه گذاران از اعلام رقم 
واقعی سرمایه خود طفره بروند، گفت: رقم واقعی سرمایه گذاری 
در کشــور در ســال ۱۴۰۲ به مراتب بیشتر از ۵.۵ میلیارد دلار 

اعلام شده است.
به گزارش از وزارت اقتصاد، ســید احسان خاندوزی در آیین 
تجلیل از فعالان اقتصادی خوش رفتار )طرح تراز(، با بیان اینکه 
قرار بود آیین مذکور زودتر برگزار شــود، اظهار داشت: متاسفانه 
به دلیل وقایع تلخ اخیر، برگزاری آن چند هفته به تأخیر افتاد.

وی افزود: دغدغــه وزارت اقتصاد به معنای وزارتخانه ای که 
تأمین مالی دولت، یکی از وظایف مهم آن محســوب می شود؛ 
تأمین رشد اقتصادی و برداشتن موانع از پیش پای فعالان حوزه 
تولید است و از همین رو برای ما خیلی مهم است که بتوانیم این 
نگاه یکسویه در فرهنگ سنتی سازمان ها که تفاوت چندانی بین 

خوش حساب و بد حساب، وجود نداشته است را اصلاح کنیم.
وزیر اقتصاد گفت: متأســفانه از دیرباز، منفعت »بد حسابی« 
بنگاه های اقتصادی در کشــور، آن قدر بالا بوده است که خوش 
حسابان، همواره خود را بابت پایبندی به قانون، متضرر می دیدند؛ 
چراکه در نهایت و در بهترین حالت، شــرکت های بدحســاب و 
متخلف از قانون، آن هم در صورت شناسایی، تنها درصد اندکی 

مشمول جریمه می شدند.
خاندوزی گفت: این در حالی اســت که هیچگاه شرکت های 
خوش حســاب و پایبند به قانون که مسئولیت اجتماعی خود 
در خصوص پرداخت مالیات و عوارض گمرکی و... را ســر موقع 
و به طور منظم انجام می دادند، مشمول هیچ تشویقی از سمت 

حاکمیت نمی شده اند.
وی عنوان کرد: غیر از تقدیرهای مرســوم، اعم از اهدای لوح 
ســپاس و یا دریافت یک هدیه کوچک، آنچه بیشتر برای فعال 
اقتصادی معنای تشویق دارد، امکان استفاده از ظرفیت های قانونی 

برای تسهیل فعالیت های خودش است.
خاندوزی با بیــان اینکه وزارت امور اقتصادی و دارایی نقاط 

تماسی چون مالیات، گمرک و... با فعالان اقتصادی دارد، گفت: اگر 
قرار است شرکتی از امکان تقسیط بدهی های مالیاتی یا پرداخت 
عوارض گمرکی خود بهره مند شود، چرا این امکان )بدون هیچ 
منت و دوندگی( نباید برای افراد خوش حساب، متعهد و قانونمند 
فراهم شود، به جای افراد بدحسابی که صرفاً بلدند چگونه واسطه 

بتراشند و قوانین را دور بزنند؟
وزیر اقتصاد تصریح کرد: به نظر می رسد اگر بتوانیم این فرهنگ 
را گســترش دهیم که شرکت ها بتوانند در ازای پرداخت حقوق 
دولتی، بیشتر از خدمات و تسهیلات دولتی، بهره مند شوند و این 
تبدیل به یک رویه بشود که بر مبنای آن، همه بنگاه های اقتصادی، 
)حتی اگر خالی از انگیزه های ملی و اجتماعی هم باشند( به خاطر 
بهره مندی از مساعدت های دولت و استفاده از ظرفیت های قانونی، 

رفتار متعهدانه تری را در پیش گیرند.
وی گفت: این تعامل فی مابین باید جاری شود که اگر ما توقعی 
از بخــش خصوصی داریم، بدانیم که آنها هم متقابلًا توقعاتی از 

دولت دارند و عمل به تعهدات باید دوطرفه باشد.
خانــدوزی افزود: این نباید صرفاً محــدود به دایره ابزارهای 
ذیل وزارت اقتصاد شود و به شدت امیدواریم، هر چه فعالانه تر، 
همه ابزارهای تشــویقی دستگاه های دولتی، در خدمت کسانی 
قرار گیرند که رتبه بالاتری در میزان خوش حســابی و عمل به 
تعهدات اجتماعی دارند؛ نه کسانی که بلدند و امکان این را دارند 
که واســطه تراشیده و توصیه های دولتی و مجلسی بیشتری را 

همراه خواسته های خود کنند.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: این یکی از آرزوهایی است که ما ذیل 
چتر مفهومیِ محیط کســب و کار داریم و جزو وظایف خودمان 
می دانیم که منادی این باشیم که سایر دستگاه های دولتی هم 
به جای نگاه یکســویه و حرکت در جاده یک طرفه در تعامل با 
بخش خصوصی، مسیرهای دو طرفه تعریف کنند و آرام آرام این 
فرهنگ در جامعه ای ســرریز کند که برای سال ها، خلاف آن را 

شاهد بوده است.
وی تاکید کرد: متأسفانه تنظیم تاریخی فعالیت های اقتصادی 

در کشــور این گونه رقم خورده اســت که شما، هر چه بدحساب تر باشید، موفق تر خواهید بود 
و به همین دلیل اســت که شاهد نوعی تنافر بین منافع عمومی ملت و منافع خصوصی بخش 

خصوصی هستیم که این تنافر، باید تبدیل به همگرایی شود.
وزیر اقتصاد بیان داشت: در طول سالیان، تنظیم رابطه دولت و بخش خصوصی، به شکلی 
صورت گرفته اســت که نه در حمایت از تولیدکننــدگان، بلکه به کام رانت جویان و فراریان و 
بد حســابان مالیاتی و گمرکی و... باشــد که فقط بلدند از نقاط ضعف نظام ارزی و مالی کشور 

استفاده کنند و سودهای بسیار کلان ببرند.
خاندوزی تصریح کرد: متأســفانه منفعت این هزینه های غیرضرور تحمیل شده به اقتصاد 
کشــور را گروه هایی می برند که نه تا کنون اختراعی کرده اند، نه زحمت تأسیس کارخانه ای را 

کشیده اند و نه حتی بازاریابی کرده اند.
وی خطــاب به برگزیدگان طرح تراز گفت: ما در وزارت اقتصاد، دبیرخانه ای برای طرح تراز 
فعال کرده ایم که برای شــما و بقیه شرکت های برگزیده، خدمات و پیگیری های لازم را انجام 
خواهنــد داد و اگر بخواهم خیلی خودمانی بگویم، از این پس شــما یک یار در وزارت اقتصاد 
دارید که اگر روزی بنا شــد، از کمک های ویژه ای در امور گمرکی، مالیاتی و... بهره مند شوید، 

آنها به شکل ویژه ای پیگیری آن را بر عهده خواهند گرفت.
وزیر اقتصاد خطاب به شرکت کنندگان در آیین تجلیل از فعالان اقتصادی خوش رفتار بیان 
داشــت: این را مطمئن باشید، ما در دولت می فهمیم که شما می توانستید مثل عده ای دیگر، 
راه های غیررسمی را بروید، اما به دلیل اخلاق حرفه ای و ملی، راه دیگری را انتخاب کرده اید و 

به همین خاطر خودمان را موظف می دانیم از شما حمایت کنیم.
خاندوزی با اشاره به برخی دستاوردهای وزارت اقتصاد در موضوعات مربوط به ساده سازی 
نظام مجوزها، کاهش تشریفات رسیدگی های گمرکی و مالیاتی و الکترونیکی شدن بسیاری از 
فرایندها و بی نیازی افراد از مراجعه حضوری، یکی از موفقیت های چشــمگیر این وزارتخانه را، 
اجرای صحیح تبصره ۱۸ قانون بودجه عنوان کرد و گفت: روزی به وزارت اقتصاد آمدیم که شاید 
حداکثر ۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات با نرخ ترجیحی ۱۳- ۱۴ درصدی تبصره ۱۸ داشتیم، 
اما امسال برای سومین سال متوالی، حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان از این محل، تسهیلات داریم.

وی در پاسخ به سؤالات حضار، با تأکید بر ضرورت واقعی شدن عدد سرمایه گذاری خارجی 
و بیان اینکه رقم واقعی آن در سال ۱۴۰۲ بالاتر از عدد )بیش از ۵.۵ میلیارد دلار( اعلام شده 
اســت، گفت: نوع سیاســت گذاری هایی که مقام ارزی داشته، موجب شده است که بخش های 

زیادی تمایل به این داشته باشند که عدد واقعی سرمایه گذاری خود را پنهان کنند.
وزیر اقتصاد افزود: در جریان افتتاح یک طرح، با یک سرمایه گذار خارجی صحبت می کردم؛ 
او می گفت به خاطر برخی سیاست های ارزی شما، من نه پیش شما آمده ام و نه فیپا گرفته ام و 
نه در آمار سرمایه گذاری شما هستم، چون محاسبات بانک مرکزی، در خصوص نحوه برگشت 

ارز، باعث می شود، متضرر شوم.
خاندوزی همچنین در خصوص موضوع عوارض صادراتی به عنوان یکی از دغدغه های فعالان 
اقتصادی اظهار داشت: فهرست عوارض صادراتی، یکی از پر چالش ترین موضوعات ما در سال 
گذشــته بود. فهرست اولیه عوارض صادراتی سال ۱۴۱ در زمانی تعریف شد که وزارت صمت، 

سکان دار رسمی نداشت و نوعی اغتشاش در این خصوص حاکم بود.
وی گفــت: با توجه به اینکه در مورد برخی مصادیق مربوط به فهرســت عوارض صادراتی، 
بحث های جدی وجود دارد، امیدوارم در برنامه هفتم توســعه، در این خصوص تعیین تکلیف 
صورت گیرد و ما البته کمک خواهیم کرد و امیدواریم همه اجزای تیم مجهز اقتصادی دولت 

هم همراهی کنند تا یک فهرست قابل دفاع به لحاظ کارشناسی تهیه کنیم.
بر اســاس این گزارش، آیین تجلیل از فعالان اقتصــادی خوش رفتار )طرح تراز( با حضور 
وزیر اقتصاد و تعدادی از معاونان و رؤســای ســازمان های زیر مجموعه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی و در محل این وزارتخانه برگزار و از حائزین رتبه های اول تا سوم بنگاه های خوش رفتار 
سال ۱۴۰۲ در هر یک از تقسیم بندی های دانش بنیان، جدیدالتأسیس، بورسی، سایر اشخاص 

حقوقی و اشخاص حقیقی تقدیر شد.
بنا بر اظهارات سید علی روحانی، معاون سیاست گذاری اقتصادی وزارت اقتصاد، از تعداد ۹ 
هزار و ۱۴۴ شرکت دانش بنیان مورد بررسی توسط وزارت اقتصاد در سال ۱۴۰۲ تعداد ۲۶۰ 

بنگاه به عنوان خوش رفتار، شناسایی شده اند.
بنا بر اعلام روحانی، همچنین از تعداد ۸ هزار و ۱۲۳ شــرکت جدیدالتأسیس مورد بررسی 

در سال ۱۴۰۲ تعداد ۹۰ بنگاه به عنوان خوش رفتار شناسایی شده اند.
به گفته وی، از بین ۸۲۶ شرکت بورسی و نیز ۳۳۴ هزار و ۶۵۸ بنگاه دسته بندی شده تحت 
عنوان »سایر اشخاص حقوقی« به ترتیب، تعداد ۱۰ و تعداد ۷۴۷۰ شرکت به عنوان بنگاه خوش 
رفتار مورد شناســایی قرار گرفته اند. بر این مبنا، همچنین، از میان تعداد یک میلیون و ۵۸۰ 
هزار بنگاه مورد بررسی در دسته بندی »اشخاص حقیقی« تعداد یک میلیون و دو هزار و ۴۴۴ 

شرکت بعنوان بنگاه خوش رفتار شناسایی شده اند.
این ارزیابی ها بر مبنای چهار گروه شاخص شامل پنج شاخص مالیاتی، پنج شاخص گمرکی، 
۱۰ شــاخص مختص ناشران بورسی و سه شاخص بانکی و اشتغال زایی از سوی وزارت اقتصاد 
انجام گرفته اســت. بنا بر اظهارات معاون وزیر اقتصاد، اطلاعات اشخاص حقوقی و حقیقی نیز 
از منظر خوش رفتاری و بررســی فهرســت نهایی از حیث معوقات ســازمان تأمین اجتماعی، 
ضمانت نامه ها و چک برگشــتی، اتصال به سامانه مؤدیان و پایانه های فروشگاهی و موضوعات 

مرتبط با پولشویی مورد ارزیابی گرفته است.

  بانک ها باید سالانه ۳۳ درصد از اموال 
مازاد خود را واگذار کنند

نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت: بر 
اســاس ماده ۱۶ قانون رفع موانع تولید، بانک ها 
باید سالانه ۳۳ درصد از اموال مازاد خود را واگذار 

کنند که این امر متأسفانه عملیاتی نمی شود.
محسن بیگلری نماینده سقز و بانه در مجلس 
دوازدهم شورای اسلامی، با اشاره به تأثیر عملکرد 
بانک های خصوصی در افزایش نقدینگی، گفت: 
سیاست در پیش گرفته بانک ها، سیاست درستی 
نبوده و این سیاســت تنها به فکر تأمین منافع 

خود است.
نماینده مردم ســقز و بانه در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه بانک ها نیازهای مردمی را 
دنبال نمی کنند، تاکید کرد: متأسفانه بانک ها در 
شرایط فعلی تنها به دنبال سوددهی بالای خود 

بوده و به مطالبات مردم و نظام توجه ندارند.
وی افزود: متأسفانه اعتراض نسبت به عملکرد 
بانکی به صورت متعدد از ســوی مجلس مطرح 
شده اســت. در حال حاضر بسیاری از مردم در 
حوزه هــای انتخابیه بــرای دریافت ۲۰ الی ۳۰ 
میلیون تومان تسهیلات به ما مراجعه کرده و ما 
حتی این جرأت را نداریم که به بانک ها بگوییم 
به این افراد تســهیلات ارائه دهند. چرا که این 
بانک ها فکر می کنند اگر به نحوی با منابع خود 

فعالیت اقتصادی کنند، به نفعشان خواهد بود.
بیگلــری با بیــان اینکه متأســفانه بانک ها 
مشــکلات مردم را به درستی نمی بینند، تاکید 
کرد: در حال حاضر رفع مشکلات معیشتی مردم 
در اولویت نظام قرار دارد اما بانک ها همکاری لازم 
را در قبال تأمین تسهیلات مردمی ندارند تا از این 

طریق شرایط معیشتی مردم تغییر کند.
وی در مصاحبه با خانه ملت با بیان اینکه ما 
در تغییر عملکرد بانک ها مشکلات قانونی نداریم، 
تاکید کرد: متأسفانه بانک ها به منفعت طلبی خود 
فکر کرده و به مطالبات مــردم توجهی ندارند، 
همچنین بر اســاس مــاده ۱۶ قانون رفع موانع 
تولیــد، بانک ها باید ســالانه ۳۳ درصد از اموال 
مازاد خود را واگذار کنند که این امر متأســفانه 

عملیاتی نمی شود.

انعقاد  برای  بانک مرکزی   شروط جدید 
قراردادهای بانکی ابلاغ شد

بخشــنامه بانک مرکزی درباره مصوبه شورای 
فقهی بانــک مرکزی با موضوع ضــرورت تفهیم 
قراردادها با ادبیات گفتاری صحیح به مشــتریان 

ابلاغ شد.
 بخشــنامه بانک مرکــزی در خصوص مصوبه 
شــورای فقهی بانک مرکزی بــا موضوع ضرورت 
تفهیــم قراردادها با ادبیات گفتــاری صحیح به 
مشــتریان طی نامه شــماره ۶۷۰۴۶/۰۳ تاریخ 
۲۳/۰۳/۱۴۰۳ توســط مدیریــت کل مقــررات، 
مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشویی اداره مطالعات 
و مقررات بانکی بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران ابلاغ شد.در این بخشنامه آمده است: بدین 
وسیله ذیلًا مفاد مصوبه جلسه مورخ ۲۲/۰۹/۱۴۰۲ 
شــورای فقهی بانک مرکزی با موضوع »ضرورت 
تفهیــم قراردادها با ادبیات گفتــاری صحیح به 

مشتریان« برای استحضار ایفاد می گردد:
۱- در قراردادهای تجهیز منابع بر اساس عقد 
قرض الحسنه سپرده های جاری و پس انداز تفهیم 
ماهیت قرض الحســنه بودن ســپرده به مشتری 
و عدم التزام مؤسســه اعتباری به پرداخت ســود 

کفایت می کند.
تبصره ۱ - در سپرده های قرض الحسنه پس انداز 
تفهیم عدم تعهد مؤسسه اعتباری مبنی بر برگزاری 
قرعه کشی و اعطای جوایز به مشتری ضرورت دارد.

تبصره ۲- در سپرده های قرض الحسنه اعطای 
هرگونه امتیاز به مشتری منوط به تفهیم عدم تعهد 

مؤسسه اعتباری است.
۲- در قراردادهــای تجهیز منابع بر اســاس 
عقد وکالت ســپرده های سرمایه گذاری مدت دار 
تفهیم ماهیت وکالتی بودن ســپرده به مشــتری 
و این که مؤسســه اعتباری وکیل مشــتریان در 
استفاده از منابع و تقسیم سود است، اهمیت دارد. 
همچنین در این نوع سپرده ها تفهیم ماهیت سود 

علی الحساب و قطعی به مشتریان ضرورت دارد.
۳- در قراردادهــای تخصیــص منابع در قالب 
عقود مبادله ای علاوه بــر تیبین ماهیت قرار داد 
برای مشــتری این موضوع جز مــوارد با اهمیت 
قرارداد محســوب شده و لازم اســت در رابطه با 
آنهــا تفهیم صحیح صورت پذیرد: موضوع قرارداد 
نرخ ســود تعداد و مبلغ اقساط و تعلق وجه التزام 

تأخیر تأدیه دین.

اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی؛ از خلق پول پرقدرت جلوگیری شد
اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی رویکرد مهم دولت سیزدهم است که در این 
راستا تأمین مالی بازارمحور هزینه های دولت به عنوان جایگزین خلق پول پرقدرت 
عملیاتی شد.حراج اوراق دولتی طی سال های فعالیت دولت سیزدهم، با هدف تأمین 
مالی بازارمحور هزینه های جاری و عمرانی دولت به صورت منظم برگزار شد. همچنین 
بانک مرکزی در ادامه پیشبرد اهداف خود در مدیریت نقدینگی کوتاه مدت بانک ها 
)ذخایر( و هدایت نرخ ســود موزون بازار بین بانکی به محدوده مدنظر سیاست گذار 
پولی )نرخ ســود سیاستی( از عملیات سیاست پولی )مشتمل بر عملیات بازار باز و 

تسهیلات قاعده مند( استفاده کرد.
در این راســتا، این بانک اقدام به برگزاری حراج های هفتگی عملیات بازار باز )با 
موضع انبساطی( به منظور تزریق ذخایر به شبکه بانکی و جلوگیری انحراف نرخ سود 
بازار بین بانکی از نرخ سود سیاستی کرده است. به علاوه در این دوره، با هدف ممانعت 
از عدول نرخ سود موزون بازار بین بانکی ریالی از دالان نرخ سود، بانک مرکزی اقدام 
به تنظیم نقدینگی )ذخایر( شــبانه بانک ها در قالب اعتبارگیری قاعده مند از طریق 
انعقاد قرارداد توافق بازخرید با بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی کرده است. در 
نمودار زیر سطح نرخ سود موزون بازار بین بانکی و حجم عملیات سیاست پولی در 

دوره مورد بررسی منعکس شده است.

طی سال های فعالیت دولت سیزدهم، با هدف تأمین مالی بازارمحور هزینه های 
جاری و عمرانی دولت، به صورت هفتگی حراج اوراق دولتی برگزار شــد که نتیجه 
تأمین مالی دولت از مسیر برگزاری حراج اوراق مالی اسلامی دولتی به شرح جدول 

زیر بوده است:
عملکرد توثیق اضافه برداشت بانک ها به انواع دارایی های مالی طی سال های فعالیت 

دولت سیزدهم به شرح جدول زیر است:
اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی؛ از خلق پول پرقدرت جلوگیری شد

رشد تسهیلات پرداختی در جهت حمایت از تولید
علاوه بر این بررسی عملکرد سه ساله بخش اعتبارات این بانک و مقایسه آماری 
تسهیلات پرداختی در حوزه های مختلف در دولت سیزدهم با آمار تسهیلات پرداختی 
در سه ساله پایانی دولت دوازدهم خبر از رشد قابل ملاحظه در پرداخت تسهیلات 

بانکی در دولت سیزدهم می دهد.
طی این مدت در کنار رشد تسهیلات پرداختی از سوی نظام بانکی، بانک مرکزی 
با استفاده از برخی ابزارهای سیاست پولی مانند انتشار اوراق بهادار و هم چنین تمرکز 
بر هدایت اعتبارات به سمت بخش حقیقی اقتصاد و نظارت بر مصارف به منظور کنترل 
انتظارات تورمی، کاهش سیالیت نقدینگی و در نهایت مهار تورم استفاده کرده است 

که خلاصه عملکرد این اقدامات به شرح ذیل است.
آمارها نشان می دهد در دولت سیزدهم، برای خرید تضمینی گندم و محصولات 
اساسی کشاورزی، تأمین کود مورد نیاز بخش کشاورزی، واردات گندم و تأمین ذخایر 
راهبردی کالاهای اساسی مبلغ ۱.۲۰۹.۰۰۰ میلیارد ریال تسهیلات از سوی شبکه 
بانکی کشور به شرکت های مادرتخصصی بازرگانی دولتی، پشتیبانی امور دام کشور 
و خدمات حمایتی کشاورزی و سازمان مرکزی تعاون روستایی اعطا شده است که 
این رقم حکایت از رشد ۴ برابری اعطای تسهیلات در این حوزه نسبت به سه سال 

پایانی دولت دوازدهم دارد.
گفتنی است، مجموع مبلغ تسهیلات پرداختی بابت خرید تضمینی گندم و سایر 
محصولات اساسی کشاورزی در سه سال پایانی دولت دوازدهم در مجموع ۲۹۸.۰۰۰ 
میلیارد ریال بوده است.شایان ذکر است، با روی کار آمدن دولت سیزدهم قیمت گندم 
متأثر از عوامل بین المللی و جنگ اوکراین طی چند مرحله افزایش پیدا کرد. به دنبال 
آن، رشــد چشــمگیر قیمت خرید تضمینی گندم از کشاورزان و افزایش تسهیلات 
خرید تضمینی گندم در دولت ســیزدهم نسبت به دولت های گذشته باعث افزایش 
قابل توجه تولید این محصول استراتژیک در داخل کشور شد که سهم قابل توجهی 

در تأمین امنیت غذایی دارد.
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کشاورزی 

خرید تضمینی گندم در 
استان گلستان  از مرز ۹۰۰ 

هزار تن گذشت

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار گلستان با تشریح آخرین وضعیت برداشت و خرید گندم در استان گفت: خرید تضمینی گندم در این استان از مرز ۹۰۰ هزار تن گذشت.
مومنی ،خبرنگار  گلستان : به گزارش روابط عمومی تعاون روستایی استان گلستان در پنجمین جلسه خرید تضمینی محصولات کشاورزی گلستان که با حضور دهنوی معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استاندار،برزعلی رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان، جامی مدیر تعاون روستایی استان، مهری مدیر غله استان، و سایر مدیران کارگروه در محل سالن جلسات مدیریت تعاون 

روستایی استان گلستان برگزار شد. 
در این جلسه سید محمد دهنوی معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار اظهار کرد: بررسی وضعیت برداشت گندم نشان می دهد امسال خودکفایی گندم دور از انتظار نیست و میزان 

برداشت این محصول استراتژیک در این خطه شمالی به یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن خواهد رسید.

برنامه راهبردی پنج 
ساله این صندوق با 
استفاده از آخرین 

تجارب برتر بین المللی 
در طراحی و استقرار 

نظام مدیریت استراتژی 
و با مشارکت فعّال 

مدیران، کارشناسان و 
کارگزاران صندوق در 

اولین سال خدمت دولت 
سیزدهم تدوین شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/29
شماره : 1657

 دستور شهردار برای توسعه روشنایی معابر و نوار ساحلی 
شهردار بندر بوشــهر در نشست مشترک با مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان، از توسعه شبکه برق معابر و نوار ساحلی بوشهر از طریق نصب پایه های جدید 

و تعمیر پایه های روشنایی موجود خبر داد.
حســین حیدری با تشــکر از تلاش های مدیرکل شــرکت توزیــع نیروی برق 
اســتان و معاونین ایشــان در راســتای افزایش همکاری ها افزود: همکاری ادارات 
و ارگان ها با شــهرداری جهت رفاه حال شــهروندان لازم اســت. در همین راســتا 
 بــا همکاری و همراهی شــرکت توزیع نیروی برق اســتان و شهرســتان، به زودی

 عملیات اجرایی این طرح به صورت مشترک توسط شهرداری و شرکت توزیع نیروی 
برق آغاز می شود.

حیدری ادامه داد: روشــنایی بلوار امام خمینی )ره( از بســیج مرکزی تا میدان 
قدس، روشنایی بلوار پشت پارک بانوان، بلوار نیروگاه گازی )دریابندری(، بلوار بهمنی 

حدفاصل میدان بهمنی تا سه راهی بهمنی و میدان حر، خیابان خواجه ها تا گذر منتهی 
به بیمارســتان سلمان فارسی، روشنایی نوار ساحلی از پارک باسیدون تا نفتکش در 

چند بخش و... از جمله مســیرهایی اســت که نصب و تعمیر پایه های روشنایی آنها 
به زودی اجرایی می شود.

شــهردار بوشهر در پایان با تشــکر از همکاری اداره برق شهرستان برای تسهیل 
خدمات رســانی شهرداری به شــهروندان افزود: در این طرح همکاری، حدود ١۰۰ 
پایه چراغ ١۰ متــری لوله ای، بیش از ٣۰۰ چراغ ال ای دی خیابانی، ۲۵ عدد بازوی 
دومتری خم شــده، بازســازی حدود ٣۰ پایه روشنایی مستعمل توسط شهرداری و 
هشــت هزار متر مربع کابل خودنگهدار روشنایی همراه با اجرای شبکه توسط اداره 

برق شهرستان صورت خواهد گرفت.
گفتنی است در این جلسه، شهردار، معاونین شهردار و مدیران مناطق یک و دو 
شهرداری، مدیرکل و معاون شرکت توزیع نیروی برق استان و همچنین مدیران امور 

یک و دو برق شهرستان بوشهر حضور داشتند. 

  افزایش ۳میلیون تنی تولیدات کشاورزی با اجرای طرح ۵۵۰ هزار هکتاری
 مدیرعامل موسسه جهاد نصر وزارت جهاد کشاورزی اعتبار مورد نیاز برای اجرای فاز دوم طرح ۵۵۰ هزار هکتاری خوزستان و ایلام را ۷۵ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: با اجرای فاز نخست این طرح ٣ میلیون تن به تولیدات کشاورزی استان خوزستان 
اضافه می شود.به گزارش از وزارت جهادکشاورزی، رضا عظیمی به مناسبت هفته جهادکشاورزی افزود: فاز دوم طرح ۵۵۰ هزار هکتاری خوزستان و ایلام در سطح ۲۵۵ هزار هکتار هدفگذاری شده و اکنون در مرحله مطالعات هستیم و در این مرحله با توجه به 
اعتباری که تامین شده، مطالعات ١۰۴ هزار هکتار از این اراضی توسط موسسه جهاد نصر انجام گرفته است.مدیرعامل موسسه جهاد نصر وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: در صورت تامین اعتبار مورد نیاز، ظرف حدود سه سال بخش مطالعاتی و اجرایی این 
طرح به اتمام می رسد.عظیمی با بیان این که سه گزینه برای تامین اعتبار فاز دوم طرح ۵۵۰ هزار هکتاری پیش بینی شده است، تصریح کرد: این سه گزینه شامل فاینانس چین، محل فروش ۲۰ درصد سهام وزارت جهاد کشاورزی در طرح نیشکر و صندوق 

توسعه ملی است.وی ادامه داد: با توجه به اهمیت احیای اراضی خوزستان در افزایش تولیدات ملی، بیشتر به دنبال گزینه های داخلی برای تامین اعتبار از جمله از محل فروش ۲۰ درصد سهام وزارت جهادکشاورزی در طرح نیشکر هستیم.
مدیرعامل موسسه جهاد نصر درهمین حال گفت: به علت تحریم ها، امکان فاینانس خارجی برای تامین اعتبار این طرح با محدودیت روبرو است.

بیش از یک میلیون روستایی بیمه شدند
کریم حسن پور|   با تأکید بر عدالت اجتماعی و در حمایت از حقوق افراد کم درآمد و محروم، چتر بیمه روستایی صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و 

عشایر را توسعه داد، به گونه ای که اکنون براساس آمارهای رسمی از سوی این صندوق بیش از یک میلیون و ۳۵ هزار نفر جذب بیمه شدند که این آمار معادل ۸۰ 
درصد یعنی 16 سال دولت های گذشته تا ابتدای دولت سیزدهم است.

  حفظ محیط زیست از اولویت های شرکت 
فولاد آلیاژی ایران

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛کاهش حجم 
آلودگی محیطی با طراحی و اجرای  فن های کمکی 
دستگاه غبارگیر کوره های پاتیلی در شرکت فولاد 

آلیاژی ایران
 شــرکت فولاد آلیاژی ایران در راستای بهبود 
مستمر و توســعه پایدار  محیط زیستی اقدام به 
طراحی و اجرای  فن های کمکی دستگاه غبارگیر 

کوره های پاتیلی، کرده است. 
به گزارش روابط عمومی فولاژ، شــرکت فولاد 
آلیاژی ایران در راســتای تحقق توســعه پایدار با 
رویکرد حفظ محیط زیست و با استفاده از توانمندی 
شرکت های دانش بنیان، طراحی و ساخت فن های 
کمکی سیستم غبارگیر کوره های پاتیلی در برنامه 

خود قرار داده و به مرحله اجرا درآورده است.
 مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران با اعلام 
این خبــر، بر این موضوع تأکید کرد که با اجرای 
این طرح، علاوه بر کاهش حجم غبار داخل سالن 
فولادســازی، از پراکنش غبار به بیرون از ســقف 

فولادسازی، جلوگیری به عمل آورده است.
 به گفته محمد کمال زاده شرکت فولاد آلیاژی 
با اختصاص حدود ۸ درصد ســرمایه اولیه جهت 
اجرای سیستم های تصفیه و کنترل آلاینده های 
محیط زیســتی و اجرای فضای سبز به میزان ۶۰ 
هکتار گونه هــای تزیینی و ٣۵۰ هکتار گونه های 
بیابانی همواره در حفاظت از محیط زیست پیشرو 
بوده اســت. مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران 
با اشــاره بر این موضوع که این شــرکت ۶ دوره 
به عنوان صنعت سبز انتخاب شده است، گفت: در 
سال ١۴۰۲ علاوه بر هزینه های نگهداری سالیانه 
این سیستم ها که حدود ۸۰ میلیارد تومان در سال 
١۴۰۲ بوده، پروژه های نصب فن کمکی کوره های 
پاتیلی، طراحی و نصب سیستم شارژ مستقیم کوره 
٣، نصب سیستم پایش آنلاین غبار کوره های ۲ و ٣ 
و مدیریت سایت پسماند ویژه، با اختصاص حدود 

۷۰ میلیارد تومان در دستور کار قرار داده است.

 کاربران فناوری اطلاعات شعب اخذ رای 
در یزد آموزش دیدند  

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ سیدهادی 
حدادیان، مسئول کمیته فناوری اطلاعات انتخابات 
شهرستان یزد، از برگزاری دوره های آموزشی برای 
کاربران فناوری اطلاعات شــعب اخذ رای در این 
شهرســتان خبر داد.  حدادیان با بیان اینکه این 
دوره هــا در مدت دو روز و در قالب گروه های ٣۵ 
نفره در محل فرمانداری یزد برگزار می شود، اظهار 
کرد: در این دوره ها، به کاربران نحوه کار با تجهیزات 
رایانــه ای، نرم افزار اخذ رای و همچنین وظایف و 
مسئولیت های آنها در روز برگزاری انتخابات آموزش 
داده می شود.  وی با اشاره به اهمیت نقش کاربران 
فناوری اطلاعات در برگزاری هر چه بهتر انتخابات، 
خاطرنشــان کرد: این افراد باید با دقت و ظرافت 
کامل، وظایف خود را انجام دهند تا شاهد برگزاری 
انتخاباتی ســالم و بدون مشکل باشیم. حدادیان 
در ادامــه تصریح کرد: فراینــد انتخابات با کارت 
ملی جدید و شناسنامه های قدیم و جدید برگزار 
می شود. با این حال، از رای دهندگان خواست برای 
سهولت در رأی دهی و افزایش سرعت کار کاربران، 
از کارت ملی جدید اســتفاده کنند. حدادیان در 
پایان، از همکاری و تلاش دست اندرکاران برگزاری 

این دوره های آموزشی قدردانی کرد.

 آغاز عملیات اجرایی پروژه 1۲۰ واحدی 
نهضت ملی مسکن در گالیکش

مدیرکل بنیادمسکن گلستان گفت:پروژه ١۲۰ 
واحدی طرح نهضت ملی مسکن، با حضور استاندار 
گلستان کلنگ زنی شد.وی تصریح کرد: این پروژه 
در مساحت ١۸ هزار مترمربع و در ٣۰ بلوک و در 
هر بلوک چهار واحد احداث خواهدشد.همچنین 
با حضور استاندار گلستان، یکصدو شصت و دومین 
مسکن حمایتی و ٣ هزارو ۶۷۰مین واحد مسکن 
مقاوم ســازی شده شهرســتان گالیکش در شهر 
صادق آباد به بهره برداری رسید.خسروی گفت: برای 
نوسازی و مقاوم سازی این مسکن حمایتی مبلغ 
۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات بانکی، ۶۰ میلیون 
تومان کمک بلاعوض کمیته امداد و سیمان اهدایی 

به متقاضی این مسکن پرداخت شده است.

صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتائیان و عشایر یکی از صندوق های نوپا و زیر نظر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است که براساس 
اصل ۲۹ قانون اساسی در سال ۸۴ تأسیس شده است و در دولت سیزدهم با توجه به کرامت انسانی، ۴۵ اقدام مهم را در بخش های سرمایه گذاری، 
جذب بیشتر بیمه شدگان، پرداخت بموقع حقوق مستمری بگیران، افزایش میزان مستمری، اعطای تسهیلات به مستمری بگیران صندوق بدون نیاز 
به ضامن و مراجعه به بانک، افزایش بودجه صندوق، گردش صحیح منابع مالی صندوق در حوزه مالی و بورس و خرید درصدی از سهام پالایشگاه 

بزرگ امام خمینی)ره( شازند اراک انجام داد.
همچنین برنامه راهبردی پنج ساله این صندوق با استفاده از آخرین تجارب برتر بین المللی در طراحی و استقرار نظام مدیریت استراتژی و با 
مشارکت فعّال مدیران، کارشناسان و کارگزاران صندوق در اولین سال خدمت دولت سیزدهم تدوین شد تا نقشه استراتژی برای ارتقای وضعیت 

صندوق باشد.
 

 پوشش بیمه ای رایگان مادران دارای ۳ فرزند روستایی
یکی دیگر از اقدامات این صندوق در راســتای حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در دولت شــهید رئیســی بود که مادران دارای ٣ فرزند غیر 

شاغل ساکن در مناطق روستایی و عشایری تحت پوشش رایگان صندوق بیمه 
اجتماعی کشــاورزان و روستائیان قرار می گیرند و حق بیمه آنها توسط دولت 
پرداخت می شــود که در این طرح بیش از ۲ میلیون نفر از مادران روســتایی 

مشمول این قانون هستند تا بیمه اجتماعی رایگان شوند.
 

 افزایش سطوح درآمدی مستمری بیمه شدگان روستایی
در دولت سیزدهم پرداخت مستمری بیمه شدگان صندوق ها در کشور بویژه 
صندوق بیمه اجتماعی روســتاییان نه تنها یک روز عقب نیفتاد بلکه در زمان 
مقرر واریز شد و حتی سهم مستمری پرداختی نیز افزایش یافت، طی سال های 
١۴۰١ و ١۴۰۲ ســطوح درآمدی صندوق به ترتیب به طور میانگین ۵۷ و ۶۰ 

درصد افزایش یافت که این امر به نفع بیمه شدگان رقم خورد.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در ۲۶ خردادماه در مراســم گردهمایی 
کارگزاران صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر گفته است که 
براســاس گزارش های این صندوق، معادل کل دوره تأسیس صندوق تا ابتدای 
دولت ســیزدهم، به تعداد بیمه شــدگان کشاورزان و روستائیان افزوده شده و 
اکنون نزدیک به یک میلیون و ٣۶ هزار نفر بیمه شــده جدید به این صندوق 

اضافه شده است.
طبق گفته سید صولت مرتضوی، در این دولت و در صندوق بیمه اجتماعی 
روستائیان به طرح جوانی جمعیت نیز توجه ویژه ای شده است. اکنون در صندوق 
کشاورزان عشایر و روستاییان بالغ بر ۵۰۰ هزار نفر از کسانی که تحت پوشش 

هستند را بانوان عشایر و روستاییان و کشاورزان تشکیل می دهند.
وزیر رفاه در باره بدهی دولت های گذشته به صندوق روستایی گفت که وقتی 
صحبت از ابربدهکاران بانکی مطرح می شد، فکر می کردیم بزرگ  ترین بدهکار 
بانکی اشــخاص حقیقی هستند اما دریافتیم که این مسأله مربوط به صندوق 
تأمین اجتماعی اســت به گونه ای که ناترازی در صندوق ها ایجاد شده بود که 
دولت سیزدهم آنها را با ۴۰۰ همت بدهی تحویل گرفت. با تدبیر و تأکید شهید 
جمهور تمام بدهی های بانکی پرداخت شده است که  در ۲ سال گذشته بیش 

از ۲۰۰ همت مطالبات معوق صندوق ها اخذ شد.
طبق گفته مرتضوی، اکنون بالغ بر ۶۰ درصد مصارف این صندوق را منابع 
داخلی پوشــش می دهد و اطمینان دارم که با توانی که در صندوق است، این 

عدد به صد درصد خواهد رسید.
 

 حرکت رو به جلوی صندوق اجتماعی کشاورزان
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون نیز در  نشست سراسری مدیران و 
کارگزاران صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر گفته است که 

این صندوق بخوبی شکل گرفته و پیش رفته است. 
در صندوق ها پرسنل زیادی استخدام هستند و به هیچ شکل نمی توان این 
چســبندگی را حل کرد اما صندوق روســتائیان و عشایر به این شکل نیست. 
علیرضا عســگریان، مزیت این صندوق را ایجاد تــوازن و تعادل میان منابع و 
 هزینه ها عنوان کرده است که از معدود صندوق هایی است که آینده را می بیند 
و بر اساس آن عمل می کند و تنها در صورتی تراز می  گیرد که آینده را بخوبی 

دیده باشد.
 وی بر افزایش تعداد بیمه شدگان تأکید کرده و گفته است که پوشش این 
صندوق باید تا ســال آینده به بیش از ۵۰ درصد برســد اما تا آن زمان باید از 

استان هایی که محرومیت کمتری دارند حمایت کرد.

در نشست شهردار با مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مطرح شد؛

۲۰ استانداردملی مرتبط با پرتودهی هسته ای بخش کشاورزی
مدیرکل دفتر محیط زیست وزارت جهاد کشاورزی با اشاره 
به اینکه در بخش کشاورزی بیش از ۲۰ استاندارد ملی مرتبط با 
پرتودهی هسته ای تدوین شده است، گفت: این استانداردها در 

حال حاضر الزام آور نیستند.
ابوالفضل رئوفی، مدیرکل دفتر محیط زیست، توسعه پایدار و 
امور فناوری وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه سومین سامانه 
پرتودهی هســته ای محصولات کشاورزی در دولت سیزدهم با 
هــدف افزایش ایمنی غذایی، کاهــش ضایعات و حفظ محیط 
زیســت در خراسان رضوی آغاز به کار کرده است، گفت: پس از 

سامانه های پرتودهی هسته ای استان های اصفهان و قزوین، سومین سامانه پرتودهی هسته ای محصولات کشاورزی در دولت 
سیزدهم در مشهد راه اندازی شد و در این زمینه سه مرکز نیز در استان های چهارمحال و بختیاری، آذربایجان شرقی و تهران 

مشغول فعالیت هستند.
وی افزود: توســعه ســامانه های پرتودهی هسته ای در چارچوب سند چشم انداز ۲۰ ساله کشور در حوزه آمایش سرزمینی 
از سوی سازمان انرژی هسته ای ایران برنامه ریزی شده و در این راستا بر اساس ظرفیت های بومی مناطق مختلف و ظرفیت 

تولید، پهنه کشور به ١۲ منطقه تقسیم شده است.
رئوفی ادامه داد: در تمام این مناطق دوازده گانه، دســت کم یک ســامانه پرتودهی هسته ای ثابت محصولات کشاورزی و یا 
یک سامانه پرتودهی آفت زدایی صنعتی ماکروویو احداث می شود و در این رابطه تفاهم نامه همکاری های مشترک میان دفتر 
محیط زیســت، توســعه پایدار و امور فناوری وزارت جهاد کشاورزی، معاونت سازمان انرژی اتمی و مدیرعامل شرکت توسعه 

کاربرد پرتوهای سازمان انرژی اتمی کشور منعقد شده است.
وی پرتودهی هسته ای را از فناوری های مهم برای افزایش ایمنی غذایی، کاهش ضایعات، افزایش عمر مواد غذایی، داشتن 

محصولات عاری از باکتری ها و عوامل بیماری زا و مواد نگهدارنده و حفظ محیط زیست برشمرد.
مشــاور وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: این فناوری می تواند مکمل و در مواقعی جایگزین روش های سنتی و معمولی در 

فرآوری و نگهداری محصولات خام، بسته بندی و گرما دهی شده باشد.
وی اضافه کرد: پرتودهی هسته ای محصولات کشاورزی از نهاده ها آغاز می شود و بخش حمل و نقل، انبار و بسته بندی را 

در بر می گیرد.

مجری طرح گیاهان دارویی به رشد بیش از ١۶ درصد سطح 
زیر کشــت گیاهان دارویی طی سال ١۴۰۲ اشاره کرد و گفت: 
تشویق و حمایت از بخش گیاهان دارویی، حلقه نخست زنجیره 

ارزش این بخش به شمار می رود.
حســین زینلی، مجری طرح گیاهــان دارویی وزارت جهاد 
کشــاورزی به بخشی از اقدامات و دســتاوردهای مهم صورت 
گرفتــه در حوزه گیاهان دارویی در ســال گذشــته پرداخت و 
گفت: سطح زیر کشت و تولید انواع گیاهان دارویی از ۲۵۰ هزار 
هکتار در سال ١۴۰١ به بیش از ۲۹۰ هزار هکتار در پایان سال 

١۴۰۲ رسیده است.وی افزود: طی سال گذشته دو واحد پالایشگاه و دو مجموعه بارانداز گیاهان دارویی در کشور افتتاح و به 
بهره برداری رسیده است.

مجری طرح گیاهان دارویی پیگیری، تشویق و حمایت از بخش گیاهان دارویی در نقاط مختلف کشور و رشد بیش از ١۶ 
درصد سطح زیر کشت گیاهان دارویی طی سال ١۴۰۲ را به عنوان حلقه اول زنجیره ارزش گیاهان دارویی برشمرد.

وی تهیه و تدوین برنامه ۵ ســاله توســعه گیاهان دارویی را مبتنی بر واقعیت ها، امکانات و زیرســاخت ها دانست و افزود: با 
اســتفاده از ظرفیت های موجود و مزیت های نســبی ملی و منطقه ای و با رویکرد تفکر سیستمی و توجه به حلقه های مختلف 

زنجیره ارزش گیاهان دارویی، این برنامه تهیه و تدوین شد.
زینلی انعقاد تفاهم نامه با ســازمان های متعدد و بخش خصوصی به منظور همکاری مشــترک و اســتفاده از ظرفیت ها و 
توانمندی های علمی و فنی در اســتخراج ماده مؤثر گیاهان دارویی به شــیوه های نوین و فناوری شده و تعامل مشترک برای 

تحقق اهداف را از دیگر اقدامات دفتر طرح ملی گیاهان دارویی طی سال ١۴۰۲ معرفی کرد.
به گفته وی، برگزاری همایش ملی گل محمدی و برنامه ریزی دقیق برای کنترل و مدیریت بازار این محصول ارزشمند از 

دیگر اقدامات سال گذشته در حوزه گیاهان دارویی است.
مشاور وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: در این مدت اقدامات متعدد دیگری در کنترل بازار و تعادل بخشی به واردات 
و صادرات گیاهان دارویی، تحقق اهداف پیش بینی شــده در طرح ملی جهش تولید در دیمزارها، تســهیل در صدور مجوزها و 
توســعه بخش صنایع؛ فرآوری و مکانیزاســیون گیاهان دارویی و توجه ویژه به حوزه توانمندسازی، تحقیق، ترویج و آموزش و 

...صورت گرفته است.

رشد 16 درصدی سطح زیر کشت گیاهان دارویی طی سال 1۴۰۲
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بهره برداری از ۱۳ طرح 
انرژی های تجدیدپذیر در 
روزهای آینده

 معاون فنی و مهندسی سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( از افتتاح فاز دوم کارخانه تولید پنل های خورشیدی در استان مرکزی طی روزهای آینده خبر داد و گفت: ۱۳ 
طرح در بخش انرژی های تجدیدپذیر به زودی به بهره برداری می رسد.

علیرضا پرنده مطلق با اعلام اینکه ۱۳ طرح انرژی های تجدیدپذیر به زودی بهره برداری می شود، اظهار داشت: این طرح ها در ۷ استان کشور و با حضور مقام های کشوری افتتاح خواهد شد.
وی ظرفیت این طرح ها را ۷۴ مگاوات اعلام کرد و افزود: این طرح ها اکنون در مدار بهره برداری قرار دارند، اما در روزهای آینده به صورت رسمی بهره برداری می شوند.

معاون فنی و مهندسی ساتبا ادامه داد: فاز دوم کارخانه تولید پنل های خورشیدی در استان مرکزی هم در روزهای آینده افتتاح خواهد شد. این فاز به ظرفیت یک هزار و ۸۰۰ مگاوات است.
پرنده مطلق خاطرنشان کرد: سال گذشته فاز نخست این کارخانه با ظرفیت ۵۰۰ مگاوات به با حضور رئیس جمهور شهید افتتاح شد.وی با بیان اینکه اکنون ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر کشور 

از یک هزار و ۱۰۰ مگاوات عبور کرده است، ادامه داد: هم اکنون این ظرفیت یک هزار و ۱۹۸.۵ مگاوات رسیده است.

   نهمین جام قهرمانــان بازی های ویدیویی 
استان بوشهر برگزار می شود 

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اســلامی استان بوشهر از 
برگزاری نهمین جام قهرمانــان بازی های ویدیویی 
با همکاری بنیاد بازی های رایانه ای کشور به منظور 
ایجاد نشاط و شــادابی در جامعه در مردادماه سال 

جاری خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان بوشهر، عبدالرحیم افروغ در نشست 
هماهنگی و برنامه ریزی برگزاری نهمین جام قهرمانان 
بازی های ویدیویی اســتان بوشهر گفت:این دوره از 
بازی ها در دو بخش موبایلــی و حضوری برگزار می 
گردد و تلاش می کنیم نســبت به دوره گذشــته با 
تعمیم و توسعه بیشتر به صورت گسترده تر و با کیفیت 

بهتر اجرا شود. 
وی ادامــه داد: جامعــه مخاطــب این رویــداد ، 
گیم نت ها و بازی گاه ها هســتند که می بایســت 
 بطور مطلوب مورد شناســایی قرار گرفته و سپس

 سازماندهی گردیده و برای آنها مجوز فعالیت صادر 
شود.

 افروغ در خصوص نحوه برگزاری این دوره از مسابقات 
گفت: پس از انتشار فراخوان و ثبت نام از داوطلبین 
،براکــت بندی آنلاین انجــام شــده و در نیمه دوم 
 مردادماه مســابقه حضوری فیفا 2۴ برگزار خواهد

شد و نفرات برتر به مرحله کشــوری عازم خواهند 
گردید. مقرر شد شهرداری جهت همکاری در انجام 
تبلیغات محیطی و آموزش وپرورش جهت فرایند ثبت 
نام از مسیر شبکه اجتماعی شاد همکاری و مشارکت 

بعمل آورند.

  برگزاری مانور ترموویژن در شــبکه برق 
منطقه ای خوزستان

مدیر امور هماهنگــی نواحی انتقال شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان از برگزاری مانــور ترموویژن 
)عیب یابی حرارتی( در پســت های برق این شرکت 

برای عبور از پیک مصرف خبر داد.
محسن مرادی بیان کرد: مانور ترموویژن )عیب یابی 
با دوربین حرارتی( پست های برق این شرکت جهت 
شناسایی تجهیزات دارای اشکال و آماده سازی شبکه 

برای عبور از پیک مصرف برگزار شد.
وی با بیــان اینکه ایــن مانور بــه مــدت ۳ روز و 
با برنامه ریــزی معاونت دفتر انتقال شــرکت توانیر 
برگزار شــد، تصریح کــرد: مانور مذکــور با حضور 
۱۰ گــروه عملیاتــی از شــرکت بــرق منطقه ای 
 خوزســتان و هفت گروه عملیاتی از شــرکت های 
برق منطقه ای باختر، اصفهان، غرب و فارس برگزار 

شده است.
به گفته مدیر امور هماهنگی نواحی انتقال شرکت برق 
منطقه ای خوزستان در این مانور ترموویژن ۱۰2 پست 
انتقال و فوق توزیع مورد بررسی قرار گرفت و تجهیزاتی 
که نقاط دمایی آن بالاتر از حد نرمال و دچار اشکال 

بوده شناسایی شده است.
مرادی افزود: بر اساس اولویت تجهیزات دارای آسیب 
رفع مشکل خواهند شــد تا احتمال حادثه و اشکال 
در تجهیزات در پیک مصرف از بیــن برود و در روند 
برق رسانی خللی ایجاد نشود.شرکت برق منطقه ای 
خوزستان مسئولیت تامین انتقال برق در 2 استان 

خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

  در راستای ارایه خدمات عام المنفعه انجام 
شد؛

توزیع ۱۱00 بســته كمك معیشتی به همت 
شركت نفت و گاز مسجدسلیمان

در راســتای ارایه خدمــات عام المنفعه شــرکت 
بهره بــرداری نفــت و گاز مسجدســلیمان تعداد 
۱۱۰۰ بسته کمک معیشــتی میان شهروندان کم 
برخوردار شهرهای هفتکل و لالی توزیع گردید.طی 
این اقدام که به همت پایگاه مقاومت بسیج صنعت 
نفت مسجدســلیمان صورت پذیرفت، بسته های 
مربوطه جهت توزیع میان شهروندان کم برخوردار 
و کم بضاعت به نمایندگان فرمانداری و کمیته امداد 
شهرهای هفتکل و لالی تحویل داده شد.اقلام موجود 
در این بسته ها شامل : برنج – روغن – رب گوجه – 
قند- چای-ماکارونی و پروتئین گیاهی ) سویا ( بوده که 
با هزینه ای بالغ بر ۱۰ میلیارد و ۵۰ میلیون ریال تهیه 

و اقدام شده است.

از مزایای این طرح 
می توان به مواردی از 
جمله: جذب سرمایه، 

تسریع در طرح توسعه 
و بهره برداری میادین 
نفتی چنگوله، برآورد 
عوائد ناشی از اجرای 

طرح: حدود ۱۳ میلیارد 
دلار در دوره قرارداد و 
تأمین پایدار و مطمئن 
 NGL۳۱00 گاز مورد نیاز

اشاره نمود.

 ایجاد ۹ هزار شغل 
با توسعه میادین چنگوله و بندکرخه
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كریم حسن پور|     اهمیت نفت وگاز به عنوان مهم ترین منابع تأمین انرژی بركسی پوشیده نیست همین امر اهمیت میادین مشترک را دو 
چندان می كند،امروز قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میادین چنگوله و بندكرخه به امضا رسید

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/29
شماره : 1657

 اهمیت نفت و گاز به عنوان مهم ترین منابع تأمین انرژی در ایران و جهان بر کسی پوشیده نیست همین امر اهمیت میادین 
مشترک را دو چندان می کند، امروز قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان چنگوله و میدان بند کرخه به امضا رسید.

آنچه اهمیت این دو میدان را دو چندان می کند منطقه جغرافیایی اســت که در آن قرار دارند؛ ایلام و خوزســتان دو استان 
محروم که توسعه چنین طرح هایی می تواند کمک شایانی در وضعیت آن استان ایجاد کند، چرا که این دو قرارداد در مجموع 

۹ هزار شغل در این استان ها ایجاد می کند که می تواند در رونق اقتصادی آن استان ها مثمر ثمر واقع شود.
از ویژگی های حائز اهمیت این دو قرارداد می توان به مشارکت بخش خصوصی با سرمایه گذاری حدود 2۵۰ میلیون دلار در 
بالادست صنعت نفت، استفاده از الگوی قراردادهای مشارکت عمومی-خصوصی مطابق شعار سال، سیاست های اقتصاد مقاومتی، 
برنامه هفتم و قانون تأمین مالی زیر ساخت ها، افزایش ظرفیت فراورش نفت خام به میزان ۱۱۵ هزار بشکه در روز و ایجاد اشتغال 
پایدار به منظور ساخت تأسیسات مذکور و بهرهبرداری بلندمدت از واحدهای فراورشی ایجاد شده در استان خوزستان اشاره کرد.

  از میدان مشترک چنگوله چه میدانیم؟
میدان مشــترک نفتی چنگوله در اســتان ایلام و ۵۰ کیلومتری جنوب شرقی شهر مهران و ۵ کیلومتری شمال مرز ایران و 

عراق واقع شده است. این میادین دارای حدود ۴۸۰۰ میلیون بشکه نفت خام درجا است.
دولت سیزدهم در راستای برنامه های پنج ساله توسعه کشور مبنی بر توسعه و تولید حداکثری از میادین نفتی، به خصوص 
میادین نفتی مشترک پس از مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشرده، قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میادین نفتی چنگوله 
را با شــرکت مهندســی و ســاختمان صنایع نفت )OIEC( نهایی و امضا به امضا رساند. قراردادی 2۰ ساله با میزان میزان تولید 

برآوردی تجمعی حدود 22۸ میلیون بشکه نفت خام از این میدان مشترک برآورد شده است.
تفاهم نامــه اولیــه مطالعــه توســعه ایــن میدان شــرکت ملی نفــت ایران و شــرکت مهندســی و ســاختمان صنایع 
 نفــت ســال ۱۳۹۸ به امضا رســید. امــا به دلیل اختــلاف در هزینه های توســعه و عــدم پذیرش طرح پیشــنهادی برای 
مدتی مسکوت ماند و از زمستان سال گذشته مذاکراتی از سر گرفته شد و منجر به انعقاد قرارداد با هدف تولید ۶۰ هزار بشکه 

در روز. از میدان شد.
عملیات اجرایی این طرح با سرمایه گذاری مستقیم ۱2۵۱ میلیون دلار شامل حفاری 2۵ حلقه چاه جدید شامل حفاری ۳ 
حلقه چاه توصیفی، تعمیر 2 حلقه چاه موجود، تکمیل کردن ۱۸ حلقه چاه تولیدی سروک )ایلام و فهلیان در صورت اثبات نفت 
قابل بازیافت(، حفاری 2 حلقه چاه تزریق پساب و احداث تأسیسات سطح الارضی شامل احداث تأسیسات فراورش مرکزی نفت و 

گاز، اجرای خطوط انتقال نفت و گاز و احداث تأسیسات سرچاهی و خطوط لوله جریانی می باشد.

  مزایای بهره برداری و توسعه از میدان مشترک چنگوله
از مزایای این طرح می توان به مواردی از جمله: جذب ســرمایه، تسریع در طرح توسعه و بهره 
برداری میادین نفتی چنگوله، برآورد عوائد ناشــی از اجرای طرح: حدود ۱۳ میلیارد دلار در دوره 

قرارداد و تأمین پایدار و مطمئن گاز مورد نیاز NGL۳۱۰۰ اشاره نمود.
شــرکت ملــی نفت ایران در نظر دارد به منظور افزایش ســطح رفاه مــردم و در قالب اجرای 
مسئولیت های اجتماعی )CSR(، ۱۱ میلیون دلار در جهت بهبود زیرساخت های منطقه هزینه نماید.

این امر به منظور برداشــت حداکثری از این میدان، ایجاد اشــتغال به ویژه در مناطق محروم و 
کمتر توسعه یافته غرب کشور و استان ایلام، هدایت نقدینگی کشور به طرح های منتخب نفت و 
 ،)E&P( گاز و با حداکثر سوددهی، استفاده حداکثری از ظرفیت شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید
توسعه زیرساخت های اجتماعی و اقتصادی استان های ایلام و کرمانشاه و در راستای منویات دولت 
ســیزدهم و مجلس شورای اسلامی جهت برداشت حداکثری از میادین و خدمت به مردم محروم 

منطقه در دستور کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفت.

  از میدان بند كرخه چه می دانیم؟
میدان نفتی بند کرخه، در استان خوزستان و در 2۰ کیلومتری شهر اهواز قرار دارد. این میدان 
با میادین اهواز، مشــتاق، آب تیمور و سوســنگرد همجوار است. میدان بند کرخه در فروافتادگی 
دزفول و بلوک مهر واقع شده است. ساختمان تاقدیسی این میدان، با ابعاد ۶۰ در ۵ کیلومتر همراه 
با دو کوهانک شمالی و جنوبی است و تاکنون سه حلقه چاه اکتشافی در این میدان حفاری شده 
اســت که وجود هیدروکربور مایع در بخش کوهانک جنوبی در سازند ایلام به اثبات رسیده است. 

این میدان دارای حجم نفت درجا در حدود ۹۸۰ میلیون بشکه می باشد.
در راستای برنامه و سیاست های کلان کشور و اقتصاد مقاومتی مبنی بر توسعه و تولید حداکثری 
از میادین نفتی، پس از مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشرده، قرارداد طرح توسعه و بهره برداری 
میدان نفتی بند کرخه را با شرکت توسعه نفت و گاز مپنا نهایی و به امضا رسید. مدت این قرارداد 
۱۵ سال بوده و در طول دوره قرارداد به میزان تولید برآوردی تجمعی حدود ۵۶.۶ میلیون بشکه 

نفت خام تولید می رسد.
عملیات اجرایی این طرح با سرمایه گذاری مستقیم ۴۳۵ میلیون دلار شامل حفاری ۱۱ حلقه 
چاه تولیدی، ۱ حلقه چاه ارزیابی، ۱ حلقه چاه دفع پساب، تعمیر یک حلقه چاه، احداث تأسیسات 
سرچاهی و خطوط لوله جریانی و احداث تأسیسات فراورش و انتقال نفت خام می باشد که پیش 

بینی می شود حدود 2۵۰۰ فرصت شغلی مستقیم و غیر مستقیم ایجاد نماید.

  مزایای بهره برداری و توسعه از میدان مشترک بند كرخه
محسن خجسته مهر مدیر عامل شرکت ملی نفت هم در آئین امضای این قرار داد با تاکید بر 
اینکه این قرارداد منجر به اشتغالزایی در آن منطقه می شود، گفت: توسعه بند کرخه با حفاری ۱۴ 
حلقه چاه با تولید ۱۸ هزار بشکه نفت در روز، عوائد ۳.۵ میلیارد دلاری و 2 هزار شغل ایجاد می کند.

از دیگــر مزایــای قرارداد بند کرخه می توان به برداشــت حداکثری از میــدان نامبرده، ایجاد 
اشــتغال به ویژه در مناطق غرب کارون، هدایت نقدینگی کشــور به طرح های منتخب نفت و گاز 
 ،)E&P( و با حداکثر ســوددهی، استفاده حداکثری از ظرفیت شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید
توســعه زیرساخت های اجتماعی و اقتصادی استان خوزستان که در دستور کار شرکت ملی نفت 

ایران قرار می گیرد اشاره کرد.
آنطور که خجسته مهر گفته است شرکت ملی نفت ایران در نظر دارد به منظور افزایش سطح 
رفــاه مردم و در قالب اجرای مســئولیت های اجتماعــی )CSR(، ۴.۳ میلیون دلار در جهت بهبود 

زیرساخت های منطقه هزینه کند.
مشــارکت بخش خصوصی یکی از عوامل تأثیر گذار در توسعه میادین نفتی است امروز علاوه 
بر قراردادهای اوسعه و بهره برداری از میادین نفتی قراردادهای خرید خدمات فراورش نفت خام با 
استفاده از تأسیسات سریع احداث کارخانه ای )Skid Mounted( در قالب قرارداد مشارکت عمومی-
خصوصی ســاخت، مالکیت و بهره برداری )B.O.O(بین شــرکت ملی نفت و برخی از شرکت های 
خصوصی به امضا رسید که باید واحد فراورش نفت¬خام میادین قلعه¬نار، کبود و بالارود با ظرفیت 
۴۰ هزار بشکه در روز، به مدت ۱۰ سال و حجم سرمایه¬گذاری بالغ بر ۱۰۰ میلیون دلار با شرکت 
توسعه نفت و گاز مپنا واحد فراورش نفت¬خام میدان منصوری )آسماری( با ظرفیت ۷۵ هزار بشکه 
در روز، به مدت ۱۰ سال و حجم سرمایه¬گذاری بالغ بر ۱۴۰ میلیون دلار با گروه صنعتی مهام شرق 
را برعهده دارند که این شرکت های خصوصی می توانند بر تسریع طرح های موجود مؤثر واقع شوند.
ر دا ســکان  ن  می تــوا ا  ر ســیزدهم  لــت  دو رش،  گــزا یــن  ا ســاس  ا  بــر 

 نفت در ادوار مختلف برشمرد چرا که به گفته وزیر نفت شد اقتصادی 2۰ درصدی را نشان می دهد 
که نفت چه پیشرفتی داشته است.

چهار قرارداد نفتی به ارزش ۲ میلیارد دلار امضا شد
چهار قرارداد نفتی به ارزش 2 میلیارد دلار امروز 2۷ خردادماه بین شرکت ملی نفت 
ایران با چهار شرکت نفتی داخلی به امضا رسید که در آن طرح توسعه و بهره برداری 
از 2 میدان نفتی برای افزایش برداشت نفت و خرید خدمات فرآورش نفت خام است.

چهار قرارداد در وزارت نفت به امضا رســید که ارزش سرمایه گذاری آنها برابر با 2 
میلیارد دلار و عایدی آن نیز معادل ۱۷ میلیارد دلار است. این قراردادها شامل قرارداد 
طرح توسعه و بهره برداری میدان چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام 

با استفاده از تاسیسات سریع احداث کارخانه ای )Skid Mounted( است.

  امضای قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان نفتی چنگوله
میدان مشترک نفتی چنگوله در بلوک اناران منطقه چین خورده زاگرس، حوضه 
رسوبی فارس، در استان ایلام در حدود ۵۰ کیلومتری جنوب شرقی شهر مهران و ۵ 
کیلومتری شــمال مرز ایران و عراق واقع شده است. این میادین دارای حدود ۴۸۰۰ 

میلیون بشکه نفت خام درجا است.
دولت سیزدهم در راستای برنامه های پنج ساله توسعه کشور مبنی بر توسعه و تولید 
حداکثری از میادین نفتی و بالاخص میادین نفتی مشــترک، پس از مذاکرات فنی، 
قراردادی و مالی فشــرده، قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میادین نفتی چنگوله را 
با شرکت مهندسی و ساختمان صنایع نفت )OIEC( نهایی و امضا می نماید. مدت این 
قرارداد 2۰ سال بوده و در طول دوره قرارداد به میزان تولید برآوردی تجمعی حدود 

22۸ میلیون بشکه نفت خام از این میدان مشترک تولید خواهد گردید.
تفاهم نامه اولیه مطالعه توسعه این میدان فی مابین شرکت ملی نفت ایران و شرکت 
مهندسی و ساختمان صنایع نفت )OIEC( در تاریخ فروردین ماه ۱۳۹۸ امضا گردید و 
مذاکرات آن انجام شد، اما به دلیل اختلاف در هزینه های توسعه و عدم پذیرش طرح 
پیشنهادی، مذاکرات متوقف گردید که با مذاکرات مجدد از زمستان سال گذشته، در 

نهایت این مذاکرات منجر به انعقاد قرارداد با هدف تولید ۶۰ ه. ب. ر. از میدان شد.
این امر به منظور برداشت حداکثری از این میدان، ایجاد اشتغال به ویژه در مناطق 
محروم و کمتر توســعه یافته غرب کشور و اســتان ایلام، هدایت نقدینگی کشور به 
طرح های منتخب نفت و گاز و با حداکثر ســوددهی، اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید )E&P(، توسعه زیرساخت های اجتماعی و اقتصادی 
اســتان های ایلام و کرمانشــاه و در راستای منویات دولت سیزدهم و مجلس شورای 
اسلامی جهت برداشت حداکثری از میادین و خدمت به مردم محروم منطقه در دستور 

کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفت.
عملیات اجرایی این طرح با ســرمایه گذاری مســتقیم ۱2۵۱ میلیون دلار شامل 

حفاری 2۵ حلقه چاه جدید شامل حفاری ۳ حلقه چاه توصیفی، تعمیر 2 حلقه چاه 
موجود، تکمیل کردن ۱۸ حلقه چاه تولیدی سروک )ایلام و فهلیان در صورت اثبات 
نفت قابل بازیافت(، حفاری 2 حلقه چاه تزریق پساب و احداث تأسیسات سطح الارضی 
شامل احداث تأسیسات فرآورش مرکزی نفت و گاز، اجرای خطوط انتقال نفت و گاز 

و احداث تأسیسات سرچاهی و خطوط لوله جریانی می باشد.
بر اساس این گزارش، از مزایای این طرح می توان به مواردی از جمله جذب سرمایه، 
تسریع در طرح توسعه و بهره برداری میادین نفتی چنگوله، برآورد عواید ناشی از اجرای 
طــرح: حدود ۱۳ میلیارد دلار در دوره قرارداد و تامین پایدار و مطمئن گاز مورد نیاز 
NGL۳۱۰۰ اشــاره کرد. شــرکت ملی نفت ایران در نظر دارد به منظور افزایش سطح 
رفاه مردم و در قالب اجرای مسئولیت های اجتماعی )CSR(، ۱۱ میلیون دلار در جهت 

بهبود زیرساخت های منطقه هزینه کند.

  قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان بند كرخه
میدان نفتی بند کرخه، در استان خوزستان و در 2۰ کیلومتری شهر اهواز قرار دارد. 

این میدان با میادین اهواز، مشتاق، آب تیمور و سوسنگرد همجوار است.
میدان بند کرخه در فروافتادگی دزفول و بلوک مهر واقع شــده اســت. ساختمان 
تاقدیسی این میدان، با ابعاد ۶۰ در ۵ کیلومتر همراه با دو کوهانک شمالی و جنوبی 
است و تاکنون سه حلقه چاه اکتشافی در این میدان حفاری شده که وجود هیدروکربور 
مایع در بخش کوهانک جنوبی در سازند ایلام به اثبات رسیده است. این میدان دارای 
حجم نفت درجا در حدود ۹۸۰ میلیون بشکه می باشد.در راستای برنامه و سیاست های 
کلان کشور و اقتصاد مقاومتی مبنی بر توسعه و تولید حداکثری از میادین نفتی، پس 
از مذاکرات فنی، قراردادی و مالی فشــرده، قرارداد طرح توسعه و بهره برداری میدان 

نفتی بند کرخه را با شرکت توسعه نفت و گاز مپنا نهایی و امضا شد.

مدت این قرارداد ۱۵ ســال بوده و در طول دوره قرارداد به میزان تولید برآوردی 
تجمعی حدود ۵۶.۶ میلیون بشکه نفت خام تولید خواهد شد.

این قرارداد به منظور برداشــت حداکثری از بند کرخه، ایجاد اشــتغال به ویژه در 
مناطق غرب کارون، هدایت نقدینگی کشور به طرح های منتخب نفت و گاز و با حداکثر 
ســوددهی، استفاده حداکثری از ظرفیت شرکت های ایرانی اکتشاف و تولید )¬¬¬(، 
توسعه زیرســاخت های اجتماعی و اقتصادی استان خوزستان در دستور کار شرکت 
ملی نفت ایران قرار گرفت.عملیات اجرایی این طرح با ســرمایه گذاری مستقیم ۴۳۵ 
میلیون دلار شــامل حفاری ۱۱ حلقه چاه تولیدی، ۱ حلقه چاه ارزیابی، ۱ حلقه چاه 
دفع پســاب، تعمیر یک حلقه چاه، احداث تأسیسات سرچاهی و خطوط لوله جریانی 
و احداث تاسیسات فراورش و انتقال نفت خام می باشد که پیش بینی می شود حدود 
2۵۰۰ فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کند.جذب سرمایه، تسریع در طرح 
توسعه و بهره برداری میدان بند کرخه و برآورد عواید ۳.۵ میلیارد دلاری برای دولت 
در دوره قرارداد، از مزایای این طرح می باشــد. شرکت ملی نفت ایران در نظر دارد به 
 ۴.۳ ،)CSR( منظور افزایش سطح رفاه مردم و در قالب اجرای مسئولیت های اجتماعی

میلیون دلار در جهت بهبود زیرساخت های منطقه هزینه کند.

  قراردادهای خرید خدمات فرآورش نفت خام امضا شد
امروز همچنین دو قرارداد خرید خدمات فرآورش نفت خام با استفاده از تأسیسات 
فرآورش ســیار نفت در قالب قرارداد مشارکت عمومی - خصوصی ساخت، مالکیت و 
بهره برداری )BOO( به صورت جداگانه با شرکت توسعه نفت و گاز مپنا و گروه صنعتی 

مهام شرق امضا شد.
قرارداد ساخت واحد فرآورش نفت خام میدان های قلعه نار، کبود و بالارود با ظرفیت 
روزانه ۴۰ هزار بشکه به مدت ۱۰ سال و سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیون دلار با شرکت توسعه 
نفت و گاز مپنا و قرارداد ســاخت واحد فرآورش نفت خام میدان منصوری )آسماری( 
با ظرفیت روزانه ۷۵ هزار بشــکه به مدت ۱۰ سال و سرمایه گذاری ۱۴۰ میلیون دلار 
با گروه صنعتی مهام شرق امضا شد.از ویژگی های این دو قرارداد می توان به مشارکت 
بخش خصوصی با ســرمایه گذاری حدود 2۵۰ میلیون دلاری در بالادســت صنعت 
نفت، اســتفاده از الگوی قراردادهای مشارکت عمومی - خصوصی مطابق شعار سال، 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، برنامه هفتم و قانون تأمین مالی زیرساخت ها، افزایش 
روزانه ۱۱۵ هزار بشــکه ای ظرفیت فرآورش نفت خام و ایجاد اشتغال پایدار به منظور 
ساخت تأسیسات یادشده و بهره برداری بلندمدت از واحدهای فرآورشی ایجادشده در 

استان خوزستان اشاره کرد.

  تعدیل برنامه های مدیریت مصرف برق در بخش صنعت
مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر جزییات پاداش مدیرت مصرف برق صنایع را اعلام کرد و گفت: اجرای برنامه های مدیریت بار مصرف برق در بخش صنعت نسبت به سال گذشته تعدیل شده است.

به گزارش از وزارت نیرو، عبدالامیر یاقوتی با بیان این که یکی از مؤلفه های مهم مصرف بخش صنعت است، افزود: این مؤلفه باتوجه به مقدار مصرف و قابلیت جابه جایی مصرف در ساعات و ایام مختلف، نقش مهمی در برنامه های مدیریت بار دارد.
وی برنامه های مدیریت بار را جزئی از برنامه های تأمین برق پایدار عنوان کرد و برنامه ریزی و اجرای دقیق آن را بسیار مهم دانست.

یاقوتی با اشــاره به این که اصناف و فعالان بخش صنعت با دیماند مصرفی کمتر از ۳۰ کیلووات )حدود ۹۳ درصد صنایع و صنوف( و خارج از شــهرک های صنعتی از مدیریت بار برنامه ریزی شــده، معاف هســتند، گفت: این گروه از مشــترکان می توانند با انعقاد 
تفاهم نامه با شرکت های توزیع در برنامه های متنوع مدیریت بار شرکت کرده و پاداش همکاری دریافت کنند.مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر ادامه داد: مشترکان صنعتی با مصرف از ۳۰ کیلووات در خارج شهرک های صنعتی و همه مشترکان داخل شهرک های 
صنعتی تا 2۰۰۰ کیلووات، صرفاً یک روز در هفته مطابق برنامه در مدیریت بار همکاری می کنند که این گروه از مشترکان می توانند مصرف برق خود را به روز جمعه بدون هیچ گونه محدودیتی انتقال دهند.به گفته یاقوتی، مشترکان باقدرت مصرفی 2۰۰۰ کیلووات 

به بالا نیز باتوجه به فرایند تولید محصول خود به صورت پیوسته با کاهش مصرف در ایام گرم در برنامه های مدیریت بار شرکت می کنند.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

استاندارفارسگفت:طرحهاینوآورانهودانشبنیاندرایناستانهموارهبهعنوانیکاولویتبودوموردحمایتواقعشدهاند.
محمدهادیایمانیه،درحاشیهقرارگاهجهادیواقتصادیکوثردرشیرازدرجمعخبرنگارانافزود:باتوجهبهاقلیمچهارفصلفارسانواعمختلفیازمحصولاتکشاورزیوباغیدرایناستانتولیدمیشود

کهعلاوهبرتامینبخشیازنیازاستان،امکانصادراترانیزفراهمکردهاست.
اوادامهداد:حذفبرخیواسطههاباتوجهبهتاثیریکهدرکاهشقیمتنهاییکهبهدستمصرفکنندهمیرسدضروریاستودراینراهبایدبهاشتغالپایداراصنافوکسبوکارهایخردنیزتوجهشود.
استاندارفارسگفت:دربرخیشهرستانهابهسببتامینزمین،اجرایطرحنهضتملیمسکنفرآیندطولانیدارداماباتوجهبهاولویتداربودنطرحهایمسکونی،تامینزمینبرایسرمایهگذارانو
صنعتگرانازدیگرنقاطمناسبانجامخواهدشد.ایمانیه،خواستارحلمشکلسرمایهگذاراندرشهرستانهایفارسشدوگفت:فرماندارانتمامشهرستانهایفارسمکلفبهرفعمشکلاتسرمایهگذارانو

صاحبانصنایعشدهاندوچنانچهمشکلاتموجودرفعنشودمواردبایدبهدستگاههایاستانیجهتحلوفصلمنعکسشود.

طرح های نوآورانه و دانش 
بنیان حمایت می شوند

رفع مشکل تاسیسات 
فاضلاب شهرهای 

غرب مازندران از جمله 
مطالبات شهروندان 
این مناطق بوده که 

در در دولت های 
گذشته چندان به بدان 
اهمیت داده نشده بود 

و اگر طرحی در این 
راستا اجرا می شد به 
سرانجام نمی رسید.

سارا ابراهیم نژاد |      تخصیص میلیاردها ریال اعتبار برای تعریض و بهسازی محور دزدبن-کلاردشت و جاده مرزن آباد- کلاردشت و طرح های آبرسانی و روکش و 
ایمن سازی راه های روستایی و رفع و اصلاح نقاط حادثه خیز و تکمیل تأسیسات فاضلاب شهرها از جمله مصوبات دور دوم سفر استانی هیات دولت سیزدهم 

برای غرب مازندران بوده که مسرت اهالی را به دنبال داشته است.

6
ایران زمین  

غربمازندرانمسرورازمصوباتراهگشای
سفردولتمردمی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1403/03/29
شماره : 1657

هیاتدولتدرسفردوردوماستانیبهدیارعلویانبراساسگزارش
اعلامشدهمسوولانامر۱۱۷مصوبهبرایمازندرانتصویبواعتبارمورد

نیازآندرنظرگرفت.
تصویبچهارهزارو۴۰۰میلیاردریالبرایتعریضوبهســازیراه
اصلیکرج-چالوس)دزدبن-کلاردشــت(وجادهمرزنآباد-کلاردشت،
تخصیصچهارهزارو۲۰۰میلیاردریالبرایآبرسانیبهشهرهایرامسر
وتنکابن،چهارهزارو۱۰۰میلیاردریالبرایتکمیلپروژههایتخریب
وبازسازیملیواستانی،محرومیتزداییومقاومسازیمدارسناایمن
وساماندهیمدارسالحاقیدارایرشدجمعیتدانشآموزی،چهارهزار
میلیاردریالبرایرفعواصلاحنقاطحادثهخیزاستان،چهارهزارمیلیارد
ریالبرایروکشوایمنســازیراههایروستاییازجملهدستاوردهای

اینسفربودهاست.
درایندورازســفرشــهیدجمهوربهمازندرانهمچنینچهارهزار
میلیاردریالبرایتکمیلتأسیساتفاضلابشهرهاینوشهر،چالوس،
نور،رویان،ایزدشهر،سههزارو۷۰۰میلیاردریالبرایتکمیلپروژههای
نیمهتمامخیران،سههزارو۴۰۰میلیاردریالبرایآبرسانیبهشهرهای
چالوسونوشــهر،سههزارو۱۰۰میلیاردریالبرایبازنگریواجرای
طرحهایهادیروســتاییوایمنسازیروستاهایدرمعرضخطر،سه
هزارمیلیاردریالبرایروکشراههایشریانیاستانمصوبشدهاست.
هیاتدولت۲هزارمیلیاردریالبرایمرمتوبهسازیآببندانهای
استان،۲هزارمیلیاردریالبرایتکمیلپروژهاحداث۴۲کیلومترخط
دومداره۶۳کیلوولتپول-بلدهنورواحداثپســت۶۳/۲۰کیلوولت
بلدهنوربهظرفیت۶۰مگاواتدرغربمازندراناختصاصدادهاست.

شهیدآیتاللهسیدابراهیمرئیسیروزهایپنجشنبهوجمعهمورخ۲۷
و۲۸اردیبهشتهمراهباتعدادیازاعضایهیاتدولتبرایدومینبار

درقالبسفراستانیبهدیارعلویانسفرکرد.
ســفرنخستشهیدآیتاللهرئیســیبهمازندران۲۰اسفند۱۴۰۰
انجامشدکهعلاوهبربهرهبرداریچندینطرحعمرانیوتعیینتکلیف
تعدادیازپروژههاینیمهکارهوبرزمینمانده،نتیجهآندرنظرگرفتن
۱۷۶مصوبهبرایاجرایطرحهایمختلفبامجموعاعتبارمصوببیش

از۱۷۷هزارو۸۹۸میلیاردریالبود.

ازپایــانســال۱۴۰۰تاکنونافزونبر۱۲۶هــزارو۴۱۵میلیارد
ریالاعتباربهطرحهایمصوبســفرنخسترئیسجمهوربهمازندران
اختصاصیافتکهمعادل۷۱درصدکلاعتباردرنظرگرفتهشدهبرای

اینطرحهااست.
بهاستنادآمارهایاعلامشدهتوسطدستگاههایاجراییواستانداری
مازندران،ازمجموع۱۷۶مصوبهسفرنخسترئیسجمهوربهمازندران
۷۸مصوبهبهطورکاملمحققشده،در۸۹مصوبهفرآینداجراییطی
میشودوعملیاتاجراییباپیشرفتفیزیکیطبقبرنامهدرحالانجام

استواجرای۹مصوبهنیزدرحالپیگیریاست.
ازجملهمصوباتدوردومسفراستانیدولتسیزدهمدرغربمازندران
درنظرگرفتنچهارمیلیاردریالاعتباربرایتکمیلتأسیساتفاضلاب
شهرهاینوشهر،چالوس،نور،رویان،ایزدشهربودهکهدستاوردماندگار

دولتمردمیاست.
رفعمشــکلتاسیساتفاضلابشــهرهایغربمازندرانازجمله
مطالباتشهرونداناینمناطقبودهکهدردردولتهایگذشتهچندان
بهبداناهمیتدادهنشــدهبودواگرطرحیدراینراستااجرامیشد

بهسرانجامنمیرسید.
غربمازندران۲۱شهر،هزارو۱۵۰روستاوهفتشهرستانوافزون
بریکمیلیونفرجمعیتدارد.نور.نوشــهر،چالوس،کلاردشت،عباس
آباد،تنکابنورامسردرغربمازندرانواقعشدندکهسالانهبهمیلیون

هاگردشگرومسافرداخلیوخارجیخدماتمیدهد.
گامنخســتاینتصفیهخانهسال۱۳۸۵باحدود۱۰هزارمشترک
درنوشهروچالوسبهبهرهبرداریرسیدوساختگامدومآنهمسال
۱۳۹۹باپیشبینیاعتباریبالغبر۵۰۰میلیاردریالآغازشدکهبهدلیل
تخصیصحدود۲۰۰میلیاردریالیرونداجراییطرحبهپیشــرفت۲۰

درصدیرسید.
بیستماسفند۱۴۰۰همزمانبادوراولسفررییسجمهوربهمازندران
برایمردمایندیارروزتاریخیمحســوبمیشودچراکهدراینسفر
آغازعملیاتاجراییطرحهاییمصوبشــدکهقبلازایندولت،مردم
اجرایآنهاراغیرممکنمیدانســتنداماباعزمجدیدولتسیزدهم

وتزریقاعتبار،رکودچندینسالهبهاتمامرسید.

  ســاخت و تحویل بیش از ۲۵ هزار واحد 
مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در سیستان 

و بلوچستان
دبیرشورایمسکنسیستانوبلوچستانگفت:۲۵
هزارو۸۴۱واحدمسکونیبههمتدولتسیزدهم

درسراسرایناستانتحویلشهروندانشد.
عطاءالهاکبریافزود:طرحنهضتملیمســکنبا
توجهبهکمبودمسکندرکشــوربهازایساخت
هرســالیکمیلیونواحدجهــتکاهشفاصله
عرضهوتقاضا،کنترلقیمتمسکنواجارهبهادر
دولتسیزدهمتهیهوابلاغومقررشداینواحدها
باروشهــایمختلفازقبیلمســکنحمایتیبا
واگذاریزمیندولتیبهصورتاجاره۹۹ســاله،
خودمالکینبابهرهمندیازتســهیلاتبانکیاین
طرح،نوسازیبافتهایفرسودهباارائهمشوقها
وتخفیفاتمختلف،مسکنروستاییوسایرروش

هاساختهشود.
ویادامهداد:دراینراســتاســهمیهسیستانو
بلوچســتاندراینطرححدود۱۴۲هزارواحددر
چهارســالتعیینشــدکهبااجرایموفقطرحو
پیشتازیایناســتاندرخردادماهجاریباحضور
مقامعالیوزارت۲۵هزارو۸۴۱واحدشامل۲هزار
و۳۳۷واحدحمایتی،یکهــزارو۴۵۱واحدبافت
فرســوده،۱۹۸واحدخودمالکین،۱۴هزارو۲۰۰
واحدروستاییوهفتهزارو۶۵۵واحدسایرطرح
هاازقبیلمسکنمحرومان،جوانیجمعیت،اقشار

ویژه،وچهارفرزندیبهبهرهبرداریرسید.
دبیرشورایمسکنسیســتانوبلوچستانگفت:
طرحنهضتملیمسکنیکیازراهکارهایدولت
سیزدهمبرایخانهدارشدنمســتاجرانواقشار
ضعیفبودکهباپیگیریهایلازم،اقداماتموثری
برایتامینزمینوساختدرایناستانآنانجام
شدهاست.ویتاکیدکرد:باتاکیددولتسیزدهمبر
توانمندسازیتعاونیهادرساختپروژههایطرح
نهضتملیمسکنایناستانازظرفیتهاتعاونی
هااستفادهشدکهنقشمهمیدراجرایسریعکار
داشت.اکبریازاشتغالبیشاز۴۱هزارو۵۲۵نفر
درپروژههایدردستســاختطرحنهضتملی

مسکنایناستانخبرداد.

   بهره مندی ۴۹ هزار لرستانی از گاز طبیعی 
در دولت سیزدهم

مدیرعاملشرکتگازلرســتانگفت:۴۹هزارو
۱۲۳نفرجمعیتشهریوروستاییایناستاناز
ابتدایفعالیتدولتسیزدهمتاپایاناردیبهشت
ماهامســالازخدمتگازبهرهمندشــدهاند.کرم
گودرزیافزود:اینمدتعملیاتگازکشــیبرای
۴۶هزارو۸۸۵نفرازجمعیتروســتاییاستانبا
صرفاعتبار۹۹۸میلیاردریالو۲هزارو۲۳۸نفر
درشهرهابااعتبارهشتهزارو۱۷۰میلیاردریال
انجامشد.ویاظهارداشــت:اینمدت۴۳۰روستا
و۲شهرلرستانازخدمتگازبهرهمندشدندکه
گازرسانیبهشهرشولآبادالیگودرز،مصوبهسفر
۱۴۰۰شهیدآیتاللهرییسیبودوبیشازیکهزار
خانواراینشهرتازهتاسیسو۳۸روستایتابعهبرای
همیشــهبابخاریوچراغهاینفتیخداحافظی
کنند.مدیرعاملشرکتگازلرســتانگفت:شهر
شولآبادوروســتاهایاطرافآنشاملبخشزز
وماهروشهرستانالیگودرزدرشــرقاستانقرار
داردکهنیمسالدومسالسرمایزیرصفردرجهرا
بارهاوبارهاتجربهمیکنندوبراساسگزارشهای
هواشناسیدمایبرخینقاطاینمنطقهدرزمستان
تا۲۰وحتی۳۰درجهزیرصفرهممیرسد.پروژه
گازرسانیبهاینشهربهدلیلتوپوگرافیوموقعیت
جغرافیاییمنطقه،یکــیازخاصترینطرحهای
زیرساختگازرسانیدرلرســتانازحیثضوابط

فنیواجراییبود.

ازمجموعطول۲۲۰هزارشــبکهجمعآوریفاضلابشــهریدراینشهرهای
گردشــگرپذیر،حدود۱۳۰کیلومترشبکهگذاریشــدهکهحدود۷۰کیلومترآن

مربوطبهشهرنوشهروبقیههممربوطبهچالوساست.
ایــنتصفیهخانهدرزمینیبهگســترهحدود۱۰هکتــاردرمنطقهبهجتآباد

شهرستاننوشهرساختهشدهاست.
طرحتصفیهخانهفاضلابنوشــهروچالوسبهگفتهمســوولانمنطقهدرسال

۱۴۰۳بهبهرهبرداریمیرسد.
فرماندارنوشــهرسفرهایاستانیدولتسیزدهمرابرایاینمنطقهواستانپر
خیروبرکتدانستوگفت:دولتسیزدهمازآغازفعالیتتاامروزاعتبارکلانیبرای

توسعهاینشهرستانهزینهکردهاست.
رستمزرودیدرگفتوگوباایرنااختصاصچهارهزارمیلیاردریالاعتباربرای
تکمیلتصفیهخانهفاضلابنوشهروچالوسرابسیارتاثیرگذاردانستویادآورشد
:باایناعتباربسیاریازچالشهایتصفیهخانهفاضلاباینشهرستانهابرطرف

میشود.
بهگفتهویدستاوردهایدولتمردمیدراستانهابیشماربودهوایناقدامات

بایدبهمردمشناساندهشود.
بیــژنپولادیفرماندارشهرســتاننوردرگفتوگوبــاایرناتصویبچهارهزار
میلیاردریالاعتباربرایتکمیلتاسیساتفاضلابشهرستانهاینوشهروچالوسو
نوروایزدشهررابرایبرطرفشدنمشکلاتفرارویاینبخشبسیارمهمبرشمرد.
ویاظهارکرد:ایناعتبارهرچهزودتربایداختصاصیابدتاباتکمیلتاسیســات
فاضلاباینشهرستاناهالیازخدماتاقداماتدولتمردمیدراینبخشنیزبهره
مندشوند.رفعکمبودآبازجملهمطالباتشهروندانرامسروتنکابنواقعدرغرب
مازندراناستکهاهالیدردیداربامسوولانکشوریواستانیبرضرورتتامیناین
خواستهخودازسویمسوولانامرتاکیدداشتندتااینکهدولتمردمیدرسفردور

دومبهایننیازاساسیمنطقهپاسخدادهاست.
هیاتدولتدرسفردوماستانیبهمازندرانبرایآبرسانیبهشهرستانهایرامسر
وتنکابنچهارو۲۰۰میلیاردریالاعتباردرنظرگرفتکهازجملهدســتاوردهای

ماندگاردولتمردمیدراینمنطقهغربمازندراناست.
فرمانداررامســرتصویباعتبارچهارهزارو۲۰۰میلیاردریالیبرایآبرســانیبه
مناطقرامســروتنکابندرســفردوردوماستانیهیاتدولتبهاستانمازندرانرا
بسیارتاثیرگذاردانستوبهایرناگفت:باتخصیصایناعتبارمشکلبخشآبرسانی

اینشهرستانهابرطرفخواهدشد.
ابراهیمشــیرودعشوریانافزود:دولتســیزدهمازآغازفعالیتتاامروزعلاوهبر
اینمقداراعتباردوردومسفراستانی،اعتباراتکلانیصرفرفعمشکلاتوتامین

نیازهایشهرستانرامسرکردهاست.
عملیاتاجراییطرحملیآبرسانیبهرامسر،تنکابنوعباسآبادبهگفتهنماینده
مردماینمنطقهباتخصیصهزارو۵۰۰میلیاردریالازمحلاعتباراتدوراولسفر

رییسجمهوربهمازندراندرسال۱۴۰۲آغازشدهبود.
توجهبهمناطقکمترتوســعهیافتهورفعمحرومیــتهایآنمنطقهازجمله
راهبردهایاصلیشهیدجمهوربودکهازهمانآغازفعالیتدولتمردمیبرایرفع

نیازهایاهالیاینمناطقتدابیریاندیشیدهاست.
هیاتدولتدرسفردوردومبهمازندرانباتصویب۲هزارمیلیاردریالاعتباربرای
تکمیلپروژهاحداث۴۲کیلومترخط۲مداره۶۳کیلوولتپول–شهربلدهشهرستان
نورواحداثپست۶۳/۲۰کیلوولتاینشهربهظرفیت۶۰۰مگاواتمشکلکمبود

ونوسانبرقاهالیاینمنطقهکوهستانیرابرطرفکرد.
اینمشکلاساسیاهالیشهربلدهازتوابعشهرستاننوردرغربمازندرانباتدبیر

جهادیدولتسیزدهمازسال۱۴۰۲موردتوجهقرارگرفتهاست.
تصویباینمقداراعتباردرایندوردومسفراستانیدولتبهمازندرانموجبیاز
مسرتاهالیشهربلدهرابهدنبالداشتکهشماریازمردمایندیارکوهستانیغرب
مازندرانازتلاشهایدولتمردمیسیزدهمدرحلمشکلاتاینشهرقدردانیکردند.
مصطفیخدابخشیکروســتاییشــهربلدهدرگفتوگوباخبرنگارایرنا،سفر
استانیدولتمردمیبرایمردمهرخطهازایراناسلامیراپرخیروبرکتتوصیف
کردوگفت:تصویبمبلغیادشدهبرایرفعمشکلبرقشهربلدهازسویدولتمردان

مردمیدولتسیزدهممردمیبسیارمسرتبخشاست.
ویاظهارداشــت:ایناعتبارمصوبرامسوولاناینشهروشهرستاننوربایدبا
هرچهزودتراخذوبرایرفعزودهنگاماینمشکلاساسیتلاشبیشترکنندتامردم

شیرینیاینتصمیمشهیدجمهوررابچشندودعاگویاوباشند.
بهگفتهویشهرکوهستانیبلدهباچالشهایفراوانیدیگرینیزمواجهاستکه
امیدواریمباتلاشهایجهادیمسوولاندولتسیزدهمبهتدریجآنهاهمبرطرفبشود.
خدابخشیادآورشــد:رییسجمهورمحبوبمردمیســیزدهمازآغازفعالیتش
تاکنونبرایحلمشکلاتهراستانیوشهرستانوبخشیتلاشهایشبانهروزی

داشتهکهامیداستاینراهبردازسویمسوولانامرتداومیابد.
حاجرســتماحمدیدیگراهالیبدهبخشبلدهدرگفتوگوباایرنابااشــارهبه
تدابیر۲سالاخیردولتبرایبرخیازنیازهایاینبخشمحروممازندرانیادآورشد:
دولتسیزدهمبااقدامجهادیتوانستمشکلگازاینبخشرابرطرفکردهاست.

www.ofoghemroz.ir
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درحال حاضر کمیته داوران را می توان یکی از کمیته های بلاتکلیف فدراسیون فوتبال دانست، چرا که بعد از استعفای خداداد افشاریان از ریاست کمیته داوران فدراسیون شایعاتی 
در خصوص حضور برخی از داوران در پرونده فســاد در فوتبال مطرح شــد. در این بین در جدیدترین اخبار منتشــر شــده، نام 3 داور در ارتباط با این پرونده مطرح شــد که موعود 
بنیادی فر، وحید کاظمی و بیژن حیدری جزو این افراد هســتند. البته دیروز کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال در حمایت از این داوران موضوع موردنظر را تکذیب و اعلام کرد با 
افرادی که این اخبار نادرست را منتشر می کنند، از طریق مراجع قضایی ذیصلاح برخورد خواهد شد. یکی از این داوران در خصوص اتهامات موجود می گوید: »مردم خودشان قاضی 
منصفی هســتند و می توانند با اســتفاده از برخی کدها افراد خاطی را شناســایی کنند. برخی از افراد خاطی برای برداشــتن فشار از روی خودشان افراد دیگری را متهم می کنند تا با 
فشار کمتری مواجه شوند.«  درحال حاضر با موضوعات مطرح شده، فشار روی جامعه داوری و داوران بیشتر شده است و در واقع فدراسیون فوتبال برای برداشتن این فشار باید افراد 

خاطی را معرفی کند. این داور سرشناس که نخواست نامش فاش شود، می افزاید: »فرد یا افرادی که معرفی می شوند قطعاً از جامعه داوری طرد خواهند شد.

اکثر قریب به اتفاق 
مدیران باشگاهی هم 

که فقط به فکر ماندن در 
رأس هرم تیم ها شب را 

به صبح می رسانند به 
دلیل نفوذ دلالان در بازار 

نقل و انتقالات مثل موم 
در اختیار ایجنت هایی 

هستند که بیشترین 
سود را از جابه جایی های 

بی مورد می برند.

چرخه تکراری مدیران و مربیان فوتبالی

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |  رکود و رخوت فوتبال باشگاهی ایران را آزار می دهد. چند سالی است علیرغم وجود استعدادهای فراوان به دلیل 
سیاستگذاری غلط و نوع مدیریت مسئولین فدراسیون استعدادهای فوتبالی یا شناسایی نمی شوند یا اینکه پس از آنکه به باشگاه های لیگ برتر یا 

لیگ آزادگان می پیوندند اجازه خودنمایی و شکوفایی پیدا نمی کنند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1403/03/29
شماره : 1657

خاطیان را مادم العمر 
محروم کنید

   ساعت برگزاری فینال جام حذفی اعلام شد
ساعت آغاز مســابقه فینال جام حذفی فصل 

۱۴۰3-۱۴۰۲ اعلام شد.
 ورزشــگاه ســردار آزادگان قزوین به عنوان 
میزبان فینال جام حذفی انتخاب شــد و مسابقه 
دو تیم ســپاهان اصفهان و مس رفسنجان  روز 
پنجشنبه 3۱ خرداد ساعت ۲۰  در این ورزشگاه 

برگزار می شود.
البتــه احتمال تغییر محــل دیدار فینال جام 
حذفی وجود دارد چرا که هم سپاهان و هم مس 
رفسنجان به انتخاب قزوین به عنوان میزبان این 

دیدار اعتراض کرده اند. 

  حجت کریمی هم از بیرانوند شکایت کرد
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال امروز از علیرضا 

بیرانوند دروازه بان پرسپولیس شکایت کرد.
حجت کریمی مدیرعامل سابق باشگاه استقلال 
امروز از علیرضا بیرانوند دروازه بان پرســپولیس 
شــکایت کرد.بیرانوند روز گذشــته از کریمی به 
دادســرای فرهنگ و رسانه شــکایت کرده بود و 
حالا مدیرعامل سابق استقلال هم شکایت خود را 
امروز ثبت کرد.کریمی اعلام کرده بود از شکایت 
بیرانوند اســتقبال خواهد کرد تا درباره مذاکره با 
این دروازه بان پیش از لیگ بیســت و سوم برای 

حضور در استقلال شفاف سازی کند. 

 مدیرعامل استقلال هفته آینده مشخص 
می شود

از گوشه و کنار باشگاه استقلال خبرهایی مبنی 
بر انتخاب مدیرعامل جدید به گوش می رسد. طبق 
شنیده ها هفته آینده جلســه ای در باشگاه برای 
تصمیم گیری درباره اعضای هیأت رئیسه برگزار 
خواهد شــد که به احتمال زیاد در همان جلسه 
مدیرعامل جدید باشگاه هم انتخاب خواهد شد. 
اینطور که به نظر می رسد تغییرات زیادی در راه 
باشگاه استقلال است و احتمالاً مدیرعامل بعدی 
از میــان نفرات هلدینگ خلیج فارس خواهد بود. 
در حال حاضر فرشید سمیعی به عنوان سرپرست 
مدیرعاملی، باشگاه را اداره می کند و احتمال دارد 
سمیعی تنها کسی باشد که از بدنه مدیریت قبلی 
در باشــگاه اســتقلال باقی بماند. انتخابات آتی 
وضعیت مدیریتی استقلال را بهبود خواهد بخشید 
هر چند که باید نقش شــهریاری و علی عسگری 
را در تصمیم گیری های کلان استقلال بسیار مهم 

و اثر گذار تلقی کرد.
 

  در انتظار اعلام برنامه آکادمی
بعــد از یــک ماه همچنــان خبــری از ارائه 
برنامه های محمد حسین ضیایی، رئیس آکادمی 
باشگاه استقلال نیســت. در حالی که یک ماه از 
انتخاب ضیایی می گذرد اما همچنان او برنامه های 
مدنظــرش را برای آکادمی باشــگاه اعلام نکرده 
اســت. بعد از صدور مجوز حرفه ای استقلال حالا 
حساســیت ها در این باره بیشــتر شده است، از 
طرفی با تأکید AFC مبنی بر ضرورت هزینه برای 
آکادمی باشــگاه ها لازم است که باشگاه استقلال 
در این وادی قدم های محکمی برداشــته و برای 
بخش آکادمی خود هزینه کند. اینکه اگر باشگاه 
اســتقلال براســاس رویه مدیران سابق بخواهد 
با سند ســازی این ماجرا را حــل کند، برای این 
باشــگاه اتفاق خوشایندی رخ نخواهد داد و لازم 
اســت به طور جدی برای آکادمی هزینه شــود.

ضیایی سال ها سابقه فعالیت در عرصه مربیگری 
فوتبال و کشف استعدادهای جوان را در کارنامه 
خود دارد و در دوران بازیگری هم پیراهن استقلال 

را به تن کرده است.

  آماده باش بازیکنان استقلال
با اعلام شفاهی باشگاه استقلال، بازیکنان این 
تیم گوش به زنگ شــدند. بعد از بازگشت نکونام 
از سفر، جلســه او با مدیران باشگاه همین روزها 
برگزار می شود تا با مشخص شدن تکلیف سرمربی، 
تمرینات آبی پوشان برای فصل جدید هرچه زودتر 
شروع شود. حالاهمین موضوع هم باعث شده است 
تا باشگاه استقلال به بازیکنان خود اعلام آمادگی 
بدهد تا برای شروع تمرینات در دسترس باشند. 
استقلال که فصل قبل با یک اختلاف امتیاز کمتر 
نسبت به پرسپولیس نایب قهرمان شد، در فصل 
جدید درصدد اســت تا جــام قهرمانی را به خانه 
بیاورد. برای رسیدن به این مهم لازم است تمرینات 

به موقع شروع شود.
 

  حمایت مظلومی از نکونام
پرویز مظلومی، پیشکسوت استقلال از هواداران 
باشگاه درخواست کرد تا به حواشی نپردازند. در 
شرایطی که طی روزهای قبل حاشیه هایی پیرامون 
باشگاه استقلال شکل گرفته است، حالا پیشکسوت 
محبوب استقلالی ها از هواداران درخواست کرد تا 
گوش به حواشــی نداده و فقــط روی حمایت از 
تیم متمرکز شوند. در شرایطی که عده ای مخالف 
ماندن نکونام هســتند، او به حمایت از این مربی 
پرداخته و موافق این اســت که نکونام یک فصل 
دیگر روی نیمکت اســتقلال بنشــیند. مظلومی 
همچنین مدعی شــده است که طبق صحبت با 
مدیران هلدینگ خلیج فارس، نکونام فصل جدید 

هم در استقلال ماندنی است.

3 ماه تا شروع لیگ نخبگان
طبق برنامه ریزی کنفدراســیون فوتبال آســیا از تاریخ ۲۴ 
شــهریورماه لیگ نخبگان اســتارت خواهد خورد. استقلال در 
فصــل جدید لیگ نخبگان حضور خواهد داشــت و چنانچه در 
این رقابت نتایج مطلوبی بگیرد، شاید کنفدراسیون فوتبال آسیا 
تعداد سهمیه های ایران برای فصل بعد را افزایش دهد. هرچند 
که پارامترهای دیگری برای صدور مجوز در نظر گرفته می شود 
اما به طور محســوس نتیجه گیری تیم ها اثر بسیاری در تعیین 

تعداد تیم ها ایفا خواهد کرد.
حدود 3 ماه تا شروع لیگ نخبگان آسیا باقی مانده و استقلال 

که سه فصل غیبت را در این رقابت ها تجربه می کند، بعد از دوری سه ساله باید دوباره در این چرخه آزمون شود و رخ دررخ 
رقبا قرار بگیرد.

اینکه استقلال با چه شرایطی قدم به آوردگاه لیگ نخبگان آسیا بگذارد، موضوع پراهمیتی است و باید به این مسأله توجه 
ویژه داشت. در همین راستا لازم است که استقلال خیلی زود تکلیف زمان شروع تمرینات خود را روشن کند و با یک تمرین 
بدنسازی مناسب قدم به لیگ نخبگان آسیا بگذارد.قطعاً مربیان استقلال نیز به این موضوع اشراف دارند که فصل آینده باید در 
سه جبهه لیگ برتر، جام حذفی و لیگ نخبگان فوتبال آسیا به میدان بروند و مسابقات جدید در دستورکار قرار خواهد گرفت.

به همین دلیل برخورداری از آمادگی کامل و کافی برای ورود به مسابقات بین المللی برای باشگاه استقلال بسیار ضروری 
است و لازم است تمرینات بدنسازی این فصل با جدیت بیشتری انجام شود.

البته نکونام بابت این موضوع مشکلی احساس نمی کند. یوسوسسمای اسپانیایی فصل پیش تمرینات مطلوبی به بازیکنان 
داد و غالباً از عملکرد او رضایت کافی داشتند و عملکرد این مربی را مورد ستایش قرار دادند.

پیش بینی می شود در فصل جاری نیز همان شرایط در استقلال حاکم شده و استقلال با بهترین تمرینات بدنسازی به لیگ 
برتر، جام حذفی و لیگ نخبگان آسیا وارد شود.

هرچند که لازم است قبل از ورود استقلال به پروسه آماده سازی، تکلیف بازیکنان نیز مشخص شود.

پرونده فســاد در باشگاه مس رفسنجان مد تی است که باز و 
صحبت های زیادی درباره آن مطرح شده است. 

با وجود این هر روز که می گذرد ابعاد بیشــتری از این ماجرا 
روشن می شــود. به گزارش تسنیم، در حالی که ارقام مختلفی 
برای این پرونده عنوان شده اما پیگیری ها نشان می دهد براساس 
برخی گزارش ها مبلغی بیش از یک میلیارد و 3۵۰ میلیون تومان 
برای خرید سکه جهت تحویل به افراد مؤثر در فدراسیون فوتبال، 
کمیته داوران، کمیته انضباطی و... هزینه شــده است. براساس 
شنیده ها این اتفاق در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ و در چند مرحله و 

بازه های زمانی مختلف رخ داده و در ردیف هزینه روابط عمومی باشگاه به ثبت رسیده است. در همین حال برخی اخبار حکایت 
از آن دارد که مبلغی بیش از ۱۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان فاکتور غیرواقعی ارائه شده است. 

رســیدگی نهایی و قضایی به این موارد و گزارش های دیگر همچنان در دســتورکار قرار دارد و ممکن است ابعاد دیگری از 
این ماجرا روشن شود. 

بنابراین صرفاً بر اساس این ارقام و  گزارش نمی توان موضوع را جمع بندی کرد. 
نبود سیســتم مالی منسجم و مناسب در باشگاه مس رفســنجان در اتفاقات این باشگاه نقش مؤثری داشته، به طوری که 
بخش اعظم مسائل مالی باشگاه از سوی مدیرعامل وقت انجام می  شده و بخش مالی در بسیاری از موارد نقشی در پرداخت ها 

و همچنین قراردادها نداشته است. 
طبق گفته مقامات دادگســتری اســتان کرمان تاکنون در این پرونده ۷ نفر متهم هســتند. مجید زینلی مدیرعامل و علی 
علیزاده قائم مقام وقت باشــگاه، سهیل مهدی مسئول پیشــین کمیته مسابقات سازمان لیگ، خداداد افشاریان رئیس پیشین 
کمیته داوران، فریبرز محمودزاده مسئول وقت مسابقات لیگ دسته اول به همراه دو فرد رسانه ای، متهمان این پرونده به شمار 
می روند. از این بین افشاریان، مهدی و محمودزاده در بازداشت به سر می برند و یک فرد رسانه ای که سردبیر یک سایت است، 

با قرار وثیقه آزاد است.

جزئیاتی از فساد فوتبال سکه ها و فاکتورهای تقلبی میلیاردی

بازگشت باشو به ترکیب آبی ها غیر ممکن است
از آن روز کــه مهدی قایدی به عنوان 
یک بازیکن جوان وارد باشگاه استقلال شد 
تا امروز که در قامت یکی از لژیونرهای فوتبال 
ایران فعالیت می کند، همواره نامی خبرســاز 

برای استقلالی ها به شمار رفته است.
قایدی چه به ســبب حواشی که گاه با آن دست 
و پنجه نرم کرد و چه به ســبب درخشــش در ترکیب 
اســتقلال و حتی تیم ملی به یکی از ســوژه های داغ 
ســال های اخیر فوتبال ایران بدل شــده است و حالا 
که دوباره نام او به عنوان گزینه بازگشت به استقلال 
مطرح شــده، نباید این خبر را جریان تازه و غریبی 

برای استقلالی ها محسوب کرد.
به تنــاوب در یک مــاه اخیر بارهــا و بارها 
رسانه های متعدد نسبت به احتمال حضور قایدی 
در استقلال خبررسانی کرده اند و به تازگی نیز 
دوباره خبر آمده باشگاه استقلال مذاکرات تازه ای 

را با مهدی قایدی کلید زده است.

اخیراً از قول مدیر برنامه های قایدی گفته شــده که این بازیکن قرار است 
رایزنی های تازه ای را با باشگاه استقلال انجام دهد تا شاید اگر گشایشی شد، 

باشگاه استقلال و قایدی بار دیگر به توافق برسند.
امــا ســؤال ایــن اســت کــه آیــا باشــگاه اســتقلال کــه یــک بار 
دچــار آجورلــو  مدیریــت  دوران  در  الاهلــی  شــباب  باشــگاه   بــا 

 چالش شــد، قابلیت بازگرداندن این بازیکــن را تحت عنوان بازیکن قرضی 
خواهد داشت؟

ســؤال دیگر این اســت که آیا اساساً این بازگشــت از لحاظ مالی به سود 
استقلال خواهد بود و به قول معروف مقرون به صرفه است؟

اگر بخواهیم پاســخ ســؤال اول را بدهیــم باید تعارف را کنــار بگذاریم 
و بــه این نکته اشــاره کنیم که بدقولی های باشــگاه اســتقلال در پرداخت 
حــق انتقال ایــن بازیکن در زمان مدیریت آجورلو تمایل باشــگاه اماراتی را 
بــرای فتح باب مذاکره جدیــد کاهش خواهد داد و احتمــالاً تصمیم گیران 
 باشــگاه اماراتــی اگــر این بــار بخواهند رضایتنامــه این بازیکــن را صادر

کنند گارانتی سفت و سختی را از باشگاه استقلال طلب خواهند کرد تا مانند 
گذشته از پرداخت نشدن به موقع حق انتقال قایدی لطمه نبینند.

پاســخ بــه ســؤال دوم اما قدری ســاده تر اســت. اگر فــرض را بر این 

بگیریم که باشــگاه اســتقلال با باشــگاه شــباب الاهلی امــارات به توافق 
برســد تا قایــدی به طور قرضی دوباره به اســتقلال برگردد، آنگاه مســائل 
 مالــی این موضوع برجســته و مهم خواهد شــد.تحقیقات درباره ارقامی که

 احتمالاً باید جا به جا شود نشان می دهد که قایدی در مذاکرات غیر رسمی 
با اســتقلالی ها خود خواســتار دریافت ۵/۱ میلیون دلار شده است. از طرفی 
شنیده شد که باشگاه اماراتی نیز خواهان سه میلیون دلار است تا رضایتنامه 
قایــدی را صادر کند.بنابراین پرداخت چنین مبلغ هنگفتی که معادل ریالی 
آن بیش از ۲۵۰ میلیارد تومان خواهد شــد برای باشگاه استقلال مقرون به 
صرفه نخواهد بود.اخیراً نیز از ســوی کمیته صدور مجوز حرفه ای و سازمان 
لیگ اعلام شد که باشگاه ها مجاز به پرداخت ۵۰۰ میلیارد تومان در مجموع 
پرداختی های خود به بازیکنان و مربیان هستند و درواقع سقف قراردادی که 

اعلام شد دست باشگاه ها را برای پرداختی بیشتر خواهد بست. 
حال سؤال این است که چگونه باشگاه استقلال در حالی که کلًا مجاز به 
پرداخت ۵۰۰ میلیارد تومان است، می تواند نیمی از این سقف بودجه را فقط 
هزینــه جذب یک بازیکن کند؟!با یک نگاه گذرا به این ماجرا می توان به این 
نتیجه رســید که اساساً بازگشت قایدی به استقلال غیر ممکن است و با این 

اعداد و ارقام هرگز قایدی به استقلال باز نخواهد گشت.

فوتبال ایران معدن اســتعداد اســت؛ گواه این ادعا موفقیت خارج از تصور تیم ملی نوجوانان در جام جهانی اخیر بود. تیم حسین 
عبدی با کمترین امکانات بهترین نتایج را در برابر برزیل و انگلیس کسب کرد. اما ضعف مدیریت در فدراسیون همواره باعث می شود 

تا این نوجوانان نخبه در عمل رها شوند.
 ایــن پروســه بیش از 3۰ ســال اســت که در فوتبــال ما ادامــه دارد. فوتبــال جهان به ســمت جوانگرایی و جوان ســازی 
مــی رود. بهتریــن تیم باشــگاهی جهــان و فاتح لیگ قهرمانــان اروپا روی اســتعدادهای بی نظیــری چون بلینگام ۲۰ ســاله، 
 وینیســیوس ۲۴ ســاله، رودریگو، خوســلو و براهیم دیاز ســرمایه گذاری می کند و تا ۱۰ ســال آینده مســیر پیشــرفت خود را 

مشخص ساخته است. 
 همین تیم رؤیایی با فوق ســتاره فرانســه یعنی امباپه ۲۵ ســاله قرارداد می بندد تا نشــان دهد اســتراتژی مدون و برنامه های

 فوق العاده ای برای دهه آینده دارد.
روی دیگر سکه اما سخنان اخیر مهدی تاج است که در کلاس مربیگری A آسیا اعلام کرده در ایران بیش از 3هزار مربی دارای 

مدرک A آسیا وجود دارد. 
سؤال اینجاست آقای رئیس حالا که 3هزار نفر از جوانان فوتبالی که عمده نفراتشان یا ملی پوشان سابق رده های مختلف سنی هستند 

یا ستاره های سابق لیگ برترموفق به دریافت مدرک معتبر مربیگری شده اند چرا ۱۶ تیم لیگ برتر 
و ۱8 تیم لیگ آزادگان در یک چرخه بسته حدوداً ۶۰ یا ۷۰ نفری از سرمربیان و یک مجموعه 
محدود ۱۵۰ نفری از دستیاران و مربیان دو و سه می چرخد. این چرخه تکراری را چه کسانی در 
پشت پرده مدیریت می کنند. این بلای خانمانسوز در مدیران فوتبالی و مدیران باشگاهی جلوی 
تزریق فکر جوان و نوآورانه را گرفته است که سالیانه صدها جوان نخبه در کشور با مدارک ارشد 
و دکترای تربیت بدنی فارغ التحصیل می شوند. اما دریغ از میدانی که آنها بتوانند عرض اندام کنند.

آقای ایکس مدیر باشگاهی است، دلالان او را به باشگاه دیگری می برند و در کمال تعجب تیم 
ریشه دار شهرستانی سقوط می کند.

 داســتان تازه از اینجا جالب می شود در حالی که بیش از ۲هزار و ۶۰۰ نفر از جویندگان کار 
در تیم های باشگاهی دارای مدرک معتبر A هستند و بسیاری از آنها هم ملی پوشان مطرح وهم 
انسان های صاحبنام در فوتبال بوده اند اما برای سال آینده دلالان و ایجنت های صاحب نفوذ و قدرت 
در فوتبال درگیر پرونده فساد همین دست مربیان ناموفق را برای تیم های دیگر پیشنهاد می دهند.

 آقــای ایکــس نشــد، آقــای ایگــرگ هســت. آقــای ایگــرگ نشــد، نفــر ســوم، 
در نفــره   ۷۰ یــا   ۶۰ کذایــی  لیســت  همــان  حــد  در  البتــه  پنجــم  و   چهــارم 

 دسترس هستند.
اکثر قریب به اتفاق مدیران باشــگاهی هم که فقط به فکر ماندن در رأس هرم تیم ها شــب را 
به صبح می رسانند به دلیل نفوذ دلالان در بازار نقل و انتقالات مثل موم در اختیار ایجنت هایی 

هستند که بیشترین سود را از جابه جایی های بی مورد می برند.
 در نیم فصل بازار نقل و انتقالات گرم می شود اما هر چه پیگیری می کنید دلیلی برای جابه جایی 
و ترانسفر ضربدری تیم ها پیدا نمی کنید. یک ملی پوش ۱۵ یا ۲۰ میلیارد همراه آپشن ها قرارداد 

می بندد.
یــک  و  ربــاط می دهــد، عمــل جراحــی ســنگین می کنــد   مصــدوم می شــود، 
کمــال در  دلال  آقــای  ماجــرا  دیگــر  ســوی  در  امــا  می شــود.  خانه نشــین   فصــل 

 آسایش با نقل و انتقال ۱۰ ستاره یا بازیکن خارجی گران قیمت درآمدی بالای ۱۰۰میلیارد به 
جیب می زند.

 ایراد کار کجاســت آقای رئیس؟ چه کســی باید مانع این قبیل فعل و انفعالات شود. تا چه 
زمانی مدیران خسته و تکراری باید عنان اختیار فوتبال ملی و باشگاهی را در اختیار داشته باشند. 
بازیکنان بازنشسته که مدرک دانشگاهی گرفته اند، کلاس مربیگری را با موفقیت گذرانده اند، یا 

داوران جوانی که دوران قضاوت شان پایان یافته، در کجای پازل مدیریتی هستند.
ه  ینــد آ کــه  ز  یکن ســا ز با ی  تیم هــا شــت  نو سر ز  ا ســتی  ا ر   
فوتبال کشور را می ساختند چه خبر؟ از راه آهن، وحدت، شاهین و کشاورز خبری دارید. تا کی 
می خواهید درون یک فضای بسته مدیریت کنید. اجازه دهید جوانان با استعداد و فوتبال فهم هم 

به مرور وارد چرخه مدیریت عالی فوتبال شوند و باری از دوش فوتبال کشور بردارند.
مطمئــن باشــید جوانان نخبــه فوتبال بــا همــه بی تجربگی شــان اوضاع را از شــرایط 
 موجــود بدتر نمی کننــد. نگاهی به میانگین ســنی مدیــران عالیرتبه فدراســیون و مدیران 

باشگاهی بیندازید.
 ایــن شــاکله مدیریتــی امتحان خــود را در ماجــرای ویلموتــس، پرونده فســاد اخیر و 
ناکامی هــای چند ســال اخیــر در لیگ قهرمانان آســیا، جام ملت ها و جــام جهانی پس داده 
اســت. بنابرایــن به نظر نگارنــده بهترین تصمیم تزریق خــون تازه و میــدان دادن به جوانان 
در فوتبــال کشــور اســت. نگــران نتایج اقدامــات مدیریتی ایــن جوانان نباشــید. مدیر اگر 
 متخصــص و متعهد باشــد بــه راحتی در کــوران حوادث آبدیده شــده و به دلیــل جوانی و
 جسارت، بی شک انگیزه بیشتری هم برای مقابله با اقدامات غیر قانونی و پرونده های فساد دارد. 
آفتی که بار دیگر مانند کوه یخ از اقیانوس فوتبال ایران سر برآورده و هنوز ابعاد کاملی از آن به 

خاطر تکمیل تحقیقات از سوی ارکان قضایی و ضابطین قضایی رسانه ای نشده است.

 هدف سرخپوشان مشخص شد
رییس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با تاکید بر این که در حال مذاکره با همه گزینه ها هستیم، گفت: از آنجایی که هدف ما موفقیت در آسیاست فردی را انتخاب خواهیم کرد که در لیگ قهرمانان موفق باشد.

 تیم فوتبال پرســپولیس با هدایت »اوســمار ویه را« موفق شــد در فصل بیســت و ســوم عنوان قهرمانی را از آن خود کند و بالاتر از استقلال تهران بر سکوی نخست فوتبال باشگاهی ایران بایستد. سرخ ها در این فصل، ۶8 امتیاز کسب کردند تا به رکورد 
امتیازگیری استقلال تهران در فصل بیست و یکم برسد. در پایان فصل اوسمار از جمع پرسپولیسی ها جدا شد و تاکنون هنوز وضعیت تکلیف سرمربی پرسپولیس مشخص نشده است.

مذاکره با گزینه های سرمربیگری پرسپولیس/ هدف سرخپوشان مشخص شد 
حسین شهریاری رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در گفت وگو با خبرنگار مهر، در رابطه با آخرین وضعیت هدایت نیمکت سرخ ها اظهار داشت: با تمام گزینه های مدنظر در حال مذاکره هستیم و شخصی را انتخاب خواهیم کرد که به کمک پرسپولیس 

در رقابت های آسیایی بیاید و تیم را تقویت خواهیم کرد.
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دلار  58.820

یورو 64.400

پوند  75.600

درهم  16.250

لیر  1.830

سکه  تمام  40.250.000

سکه نیم  23.150.000

سکه ربع  15.250.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

ایا سوپر اسپرت هیدروژنی 
توئین توربوی سالین به بازار 
می آید ؟

شــرکت آمریکایی سالین در حال توسعه پروتوتایپی از یک 
سوپر اسپرت هیدروژنی توئین توربو است.

 این شــرکت آخرین محصول خود یعنی سوپرکار S7 را در 
ســال ۲۰۰۹ تولید کرده و از آن زمان تاکنون مشغول ارتقای 
خودروهای عضلانی و عرضه یک خودروی اســپرت جدید در 
چین با نام سالین ۱ بوده است؛ اما سالین ادعا می کند به دنبال 
تولید یک سوپر اسپرت با قوای محرکه هیدروژن درون سوز است. 
سالین حتی قراردادی با شرکت فرانسوی سولوشن F منعقد کرده 

تا از قوای محرکه این شرکت استفاده کند.
فعلًا جزئیات چندانی از این محصول جدید در دست نیست 
اما سالین می گوید نیروبخش سوپر اسپرت هیدروژنی موردبحث 
یکی از پیشــرانه های ۶ ســیلندر توئین توربوی سولوشن F با 
ســوخت هیدروژن خواهد بود. این خودرو پس از پایان مراحل 
توسعه در مراسم های خودرویی آمریکا شرکت خواهد کرد. البته 
مشخص نیست که آیا این خودروی جدید ارتباطی با سالین ۱ 

فعلی دارد یا خیر. 
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تعامل با کشورهای عضو »بریکس«در حوزه صنایع خلاق

200 میلیون سال طول کشید تا 
زمین اکسیژن دار شود

 گرما میگرن را
 تشدید می کند

دانشمندان به تازگی دریافته اند که ۲۰۰ میلیون سال طول 
کشیده است تا اکسیژن به بخشی دائمی از جو زمین تبدیل 
شــود و در نیمه اول تشکیل زمین، جو و اقیانوس های آن تا 

حد زیادی فاقد این عنصر بوده اند.
استنشاق اکسیژن در زمین در حال حاضر بسیار آسان است، 

با این حال، تجمع اولیه آن در این سیاره ساده نبوده است.
به نقــل از نیچر، بر اســاس یک مطالعــه جدید تقریبا 
۲۰۰ میلیون ســال طول کشــیده است تا زمین به اکسیژن 
برســد و دانشــمندان از این پدیده به عنوان »رویداد بزرگ 

اکسایش«)GOE( یاد می کنند.
به گفته پژوهشگران، حدود ۲.۵ میلیارد سال پیش، اکسیژن 
آزاد یا O۲ برای اولین بار شروع به تجمع در سطوحی معنی دار 
در جو زمین کرد و زمینه را برای ظهور حیات پیچیده در سیاره 

در حال تکامل ما فراهم کرد.
یک تیم تحقیقاتی به رهبری یک ژئوشیمیدان از دانشگاه 
یوتا بر روی شِــیل های دریایی آفریقای جنوبی تمرکز کردند 
و بینش هایی را در مورد پویایی اکسیژن رسانی اقیانوس ها در 

این دوره حیاتی در تاریخ زمین به دست آوردند.
شِیل یا پلَمه سنگ)Shale( نوعی سنگ رسوبی آواری دانه ریز 
است که از ترکیب کانی رس و دیگر کانی ها و ذراتی نظیر کوارتز 
و کلسیت تشکیل شده  است. نسبت رس به دیگر کانی ها متغیر 
است. پلمه سنگ با شکستگی ها یا لایه بندی موازی با ضخامت 
کمتر از یک سانتی متر شناخته می شود. پلمه سنگ دانه ریزترین 
سنگ رسوبی آواری است، لایه لایه است و قسمت اعظم آن را 

مواد رسی تشکیل داده  است.
دانشــمندان با تجزیــه و تحلیل نســبت ایزوتوپ پایدار 
تالیوم)Tl( و عناصر حساس به اکسایش و کاهش، شواهدی از 
نوسانات در سطح اکسیژن دریایی که همزمان با تغییرات در 

اکسیژن جو زمین بود، کشف کردند.
چادلین اوســتراندر اســتادیار دپارتمان زمین شناسی و 
ژئوفیزیک دانشــگاه یوتا می گوید: ایــن رویداد حداقل ۲۰۰ 
میلیون ســال به طول انجامیده و ردیابی تجمع اکسیژن در 

اقیانوس ها تاکنون بسیار دشوار بوده است.
داده های در حال ظهور نشــان می دهند که افزایش اولیه 
اکسیژن در جو زمین، پویا بوده است و احتمالاً به ۲.۲ میلیارد 

سال پیش بازمی گردد.

پژوهشگران آمریکایی در یک پژوهش جدید به این نتیجه 
رسیده اند که بالا رفتن دما می تواند یک عامل مهم در افزایش 

احتمال حملات میگرنی باشد.
پژوهش جدیدی که در دانشــکده پزشــکی دانشــگاه 
سینسیناتی و »مدرسه پزشکی آیکان در ماونت ساینای«انجام 

شده است، اطلاعات جدیدی را درباره میگرن ارائه می دهد.
به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه سینسیناتی، این پژوهش 
جدید نشان می دهد که با افزایش دما، احتمال حملات میگرنی 
افزایش می یابد. »وینسنت مارتین«پژوهشگر حوزه پزشکی 
دانشگاه سینسیناتی و پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: تغییر 

آب و هوا یکی از رایج ترین عوامل محرک میگرن است.
همچنین این پژوهش، استفاده از داروی »فرمانزوماب«و 
توانایی آن را در جلوگیری از ســردردهای ناشــی از افزایش 
دمــا مورد بررســی قرار داد. فرمانزوماب کــه نام تجاری آن 
»آجووی«است، به صورت تزریق زیر پوستی تجویز می شود و 
بخشی از یک مجموعه آنتی بادی مونوکلونال به شمار می رود 
که در شش سال گذشته برای درمان میگرن به بازار آمده است. 
 »CGRP« این گروه از داروها، راه انتشــار نوعی پروتئین به نام
را مســدود می کنند که مسئول انتقال درد در مغز و سیستم 
عصبی است.پژوهشگران ۶۶۰ بیمار مبتلا به میگرن را به همراه 
داده های آب وهوایی منطقه محل سکونت آنها مورد بررسی قرار 
دادند و دریافتند که به ازای هر افزایش دمای روزانه تا ۱۰ درجه 
فارنهایت، ۶ درصد افزایش در هر سردرد وجود دارد. با وجود 
این، در طول دوره های زمانی درمان با فرمانزوماب، این ارتباط 
به طور کامل ناپدید شد.»فرد کوهن«دانشیار پزشکی مدرسه 
پزشــکی آیکان در ماونت ساینای و از پژوهشگران این پروژه 
گفت: این اولین پژوهشی است که نشان می دهد درمان های 
خــاص میگرن که راه پروتئین CGRP را مســدود می کنند، 
ممکن اســت سردردهای مرتبط با آب و هوا را درمان کنند.

مارتین خاطرنشان کرد که اگر نتایج این پژوهش در مطالعات 
آینده نیز تایید شوند، شاید این درمان بتواند به بسیاری از افراد 
مبتلا به میگرن ناشــی از آب و هوا کمک کند. وی افزود: ما 
دریافتیم که افزایش دما یک عامل مهم برای بروز میگرن در 
همه مناطق آمریکاست. این نتیجه بسیار شگفت انگیز است 
زیرا همه الگوهای آب وهوایی متفاوت سراسر کشور را بررسی 

می کند تا به یک الگوی بسیار مهم برسد.

 CPI طلا در پی انتشــار داده هایی کــه کاهش تورم
را نشــان می داد، با اندک افزایش همراه بود و به سطح 

۲33۰ دلار رسید.
 به نقل از »اف ایکس اســتریت« طلا )XAU/USD( در 
روز جمعه در ســطح ۲33۰ دلار و در ســطوح اندکی 

بالاتر معامله شد.
سهام آسیایی فاقد جهت گیری بودند و سیگنال های 
متفاوتــی از ایــالات متحده در رابطه با مســیر آینده 
نرخ های بهره، که محرک اصلی طلاست، کمک چندانی 

به سوگیری برای این فلز گرانبها نکرد.
معامله گران با توجه به سیگنال های متناقض موجود 
در مورد چشــم انداز آتی طــلا گمانه زنی می کنند؛ این 
امر به ویژه در مورد رونــد آینده ی نرخ بهره در ایالات 

متحده صادق است.
در حالی که داده های اقتصادی کشور حکایت از یک 
روند کاهش تورم دارد که انتظار می رود منجر به کاهش 
نرخ بهره شــود، بانک های مرکزی که وظیفه مدیریت 
زمانبندی این کاهش را دارند، محتاط تر عمل می کنند.

نرخ هــای بهره پایین تــر از آنجا که هزینه ی فرصت 
نگهداری دارایی بــدون بازده را کاهش می دهند،  یک 
کاتالیــزور مثبت برای طلا خواهند بــود. با این حال، 
مشخص نیست که چه زمانی و به چه میزان نرخ کاهش 

خواهد یافت.
انتشــار داده هــای کاهــش تورم شــاخص قیمت 
تولیدکننده ی ایالات متحده )PPI( در روز پنج شــنبه، 
معیار رشــد قیمت در بازار، شواهد بیشتری از کاهش 
فشــارهای تورمی ارائه کرد که نشــان می دهد فدرال 
رزرو در کوتاه مدت می تواند به ســمت کاهش نرخ بهره 

حرکت کند. 
با این حال، این داده ها زمانی به دست آمد که فدرال 
رزرو روز چهارشــنبه تعداد کاهش های نرخ بهره را که 
انتظار می رود در ســال ۲۰۲4 انجام دهد، از سه به یک 
کاهــش داد. داده های )CPI( در مــاه مه، که تنها چند 
ســاعت قبل از این منتشر شــد، صرفأ یک نقطه داده 
بود و رویکردی وابسته به داده ها را در آینده تأیید کرد.

طلا قبل از اینکه پیرو موضع محتاطانه ی فدرال رزرو 
عقب نشینی کند، در پی انتشار کاهش تورم CPI، بیش از 

نیم درصد افزایش یافت و به اوج ۲34۲ دلاری رسید.
داده هــای CPI، ارقــام قــوی حقــوق و دســتمزد 
غیرکشــاورزی ایالات متحــده )NFP( را در روز جمعه 
متعادل کرد، که بازار کار پررونق و افزایش دســتمزدها 
در ایالات متحده را منعکس می کند. انتظار می رود این 
عوامل فشــار صعودی بر تورم وارد کرده و نرخ بهره را 

بالا نگه دارد.
پس از اینکه بانک خلق چین )PBoC( اعلام کرد که 
خریــد این فلز گرانبها را بین پایان آوریل تا می متوقف 
کرده اســت، طلا مجبور به عقب نشینی شد. این اولین 
بار در 18 ماه گذشته بود که PBoC به ذخایر طلای خود 
نمی افزود و خاطرنشان می کرد که ممکن است به سقف 

قیمتی رسیده باشد.
در عین حال، تحلیلگران سیتی بانک به تداوم تقاضای 
قوی از سوی مصرف کنندگان در چین اشاره می کنند که 

به گفته ی آنها، طلا را بالاتر خواهد برد.
بنابرایــن، بــرای معامله گــران طــلا کــه منتظر 
انتشــار داده های اصلــی بعدی از ایــالات متحده در 
روز جمعــه، یعنی شــاخص اولیه احساســات مصرف 
 کننده میشــیگان برای ماه ژوئن هســتند، تصویر کلی 

دچار اختلال باقی می ماند.
طلا همچنان به شکل گیری الگوی قیمتی نزولی سر و 
شانه )H&S( ادامه می دهد. H&S تمایل دارد در صدرهای 

بازار رخ دهد و نشانه تغییر روند است.
الگوی H&S در مورد طلا یک شــانه چپ و راست )با 
برچسب S( و یک سر )با برچسب H( تکمیل شده است. 
به نظر می رســد که به اصطلاح »خط گردن« این الگو 
در ســطح حمایت ۲۲7۹ دلاری )خط قرمز( قرار دارد. 
کاهش حجم معاملات در طول توســعه آن، این الگو را 

تأیید می کند.
یک شکست قاطع در زیر خط گردن می تواند الگوی 
H&S را تأیید، و اهداف نزولی را فعال کند. اولین هدف 
محافظه کارانه تــر، ۲۱7۱ دلار خواهد بود که با گرفتن 
نســبت فیبوناچی ۰.۶۱8 ارتفاع الگــو و برون یابی آن 
پایین تر از خط گردن محاسبه می شود. هدف دوم ۲۱۰۶ 
دلار خواهد بود که ارتفاع کامل الگو در سطح پائین تری 

استقراء می یابد. 
با این حال، شکســتن بالای ۲.34۵ دلار، H&S را به 
تردید می اندازد و می تواند نشــانگر تداوم روند صعودی 

به هدف اولیه در اوج ۲.4۵۰ دلاری باشد.

 آیا روند آتی طلا 
صعودی است؟

مدیر برنامه ملی صنعتی سازی ساختمان ستاد 
توســعه اقتصاد دانش بنیان عمران و ســاختمان 
معاونت علمــی،  فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، کاهش هزینه های صنعتی سازی 
ســاخت سازه ها و بهینه ســازی آنها را از مزایای 
کاربرد فناوری نوظهور BIM در صنعت عمران نام 
برد و گفت: ما با ایجاد کنسرسیومی از پیمانکاران، 
زمینه ای را فراهم کردیم که شرکت های پیمانکار 
از ایــن فناوری نوظهــور در اجــرای پروژه های 
خود اســتفاده کنند.مدل سازی اطلاعات ساخت 
)Building Information Modeling( یا به اختصار 
BIM یکــی از فناوری های نوین در ســاخت کلیه 
ســازه ها و ابنیه اســت که می توان به کمک این 
تکنولوژی صرفه جویی اقتصادی در ساخت مسکن 
داشــت؛ چرا که BIM  فرآیندی اســت که در آن 
با اســتفاده از نرم افزارهای متعدد و آیین نامه های 
بین المللی می تــوان یک پایگاه اطلاعات واحد از 

پروژه براساس یک مدل سه بعدی ایجاد کرد.
ایــن موضوع به همه ذی نفعــان پروژه کمک 
می کند تا از مرحله طراحی تا پایان عمر بهره برداری 
یک پروژه به اطلاعات ســازمان  یافته دسترســی 
داشته باشند؛ اطلاعاتی که در مدل  های مبتنی بر 
BIM ساخته می شوند، فقط شامل هندسه سه بعدی 
نبوده و سایر موارد از قبیل هزینه، زمان اجرا، حجم 
عملیات و غیره را شامل می شوند. در حال حاضر 
این فناوری پایه و اساس اجرای صحیح پروژه های 

با کیفیت در سرتاسر دنیاست.
»بیم« یا مدل سازی اطلاعات ساختمان برترین 
و امیدوارکننده ترین پیشرفت تکنولوژی در صنعت 
ساختمان ســازی و به طور کلی صنعت ســاخت 
است. بسیاری از شرکت های برتر دنیا استفاده از 
فناوری های مبتنی بر CAD را کنار گذاشته اند و از 

BIM استفاده می کنند.
بیم فقط یک تغییر تکنولوژی نیســت، بلکه 
تغییر یک فرآیند اســت. در مدل سازی بیم تمام 
عناصر به صورت هوشمند هستند و دارای اطلاعات 
دقیقی در ارتباط با خودشان هستند. فرآیند بیم 
نحوه ایجاد نقشــه ها و تجسم ساختمان را تغییر 
می دهد. در فرآیند بیم تمامی بخش های 4 رشته 
ساختمان بر هم منطبق می شوند و یک مدل واحد 
را تشکیل می دهند.هوشنگ فروغمند، مدیر برنامه 
ملی صنعتی سازی ساختمان ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان عمران و ســاختمان معاونت علمی،  
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در 
گفت وگو با ایسنا، مدل سازی اطلاعات ساخت یا 
BIM را بازنمایی از ســاختمان در محیط مجازی 
دانست که شامل انواع اطلاعات ساختمانی می شود.

وی افزود: اطلاعات یک ســازه در یک محیط 
 3D مجازی مدل سازی می شود که این به معنای
مدل مرسوم نیست، بلکه به معنای مجموعه ای از 
داده هایی است که در کنار هم هستند و می توانند 
روابطی را تشکیل دهند. این روابط شامل نقشه ها، 
سه بعدی ها و مسایل مدیریتی در حوزه ساختمان 
می شود. این روش به ما در بهینه سازی، در کیفت، 
افزایش سرعت و کاهش هزینه ها کمک می کند، 
ضمن آنکه اطلاعاتی از مقیاس یک ســاختمان 
تا مقیاس یک شــهر و کشــور در حوزه ساخت و 
ســاز را در اختیار خواهیم داشت.فروغمند خاطر 
نشان کرد: ما در گذشته، ساختمان ها را از طریق 
نقشــه های پلان و Detail شناســایی می کردیم، 
ولــی با فناوری BIM به طور همزمان با اســتفاده 
از این دو نقشــه ساختمان ها را مورد بررسی قرار 
می دهیم. این جزئیات شــامل معماری، ســازه، 
الکتریک و مکانیک می شــود و با استفاده از این 
مدل ســازی اطلاعات می توانیــم تداخلاتی که 
میان  هر یک از این جزئیات وجود دارد را قبل از 
ساخت ساختمان ببینیم. این روش موجب سرعت 
بخشیدن به ساخت و بهینه سازی طراحی می شود.

مدیر برنامه ملی صنعتی سازی ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیــان عمران و ســاختمان معاونت علمی 
ریاســت جمهوری با بیان اینکه فناوری »بیم« در 
بخش طراحی سازه ها کاربرد دارد، ادامه داد: قبل 
از اینکه ساختمانی ساخته شود، در محیط مجازی 
نقشه و اجرایی سازی سازه قابل مشاهده است.وی 
با اشــاره به برنامه ملی صنعتی سازی ساختمان، 
ایجاد کنسرســیومی از شــرکت های دانش بنیان 
را یکــی از اقدامات این برنامــه ملی ذکر کرد و 
یادآور شــد: با همکاری وزارت راه و شهرسازی، 
کنسرسیومی با حضور پیمانکار گرید یک تشکیل 
شده است که با شرکت های دانش بنیان این حوزه 
 آشنا می شوند و راهبر کنسرسیوم در صورتی که 
پروژه را پذیرفت، موظف اســت از شــرکت های 
دانش بنیان خریداری کند.این کنسرسیوم شامل 
مصالح ساختمانی، سازه، نازک کاری و سفت کاری 
و هم بخش طراحی می شود. تشکیل کنسرسیوم ها 
گامی در جهت به اشــتراک گذاری فناوری ها در 

حوزه ساختمان سازی می شود.

برند هیســپانو سوئیزا چندین ســال پیش و پس از وقفه ای 
طولانی احیا شــد هرچند همین روند نیز با تردیدهای بسیاری 
همراه بوده است. اولین خودروی مدرن این شرکت یعنی کارمن 
بولون در ســال ۲۰۲۱ تست شد، خودرویی که از قوای محرکه 
برقی با ۱۱۰۰ اسب بخار قدرت استفاده می کرد و حدود ۲ میلیون 
دلار قیمت داشــت. هم اکنون نسخه جدیدی از همان خودرو با 
نام کارمن ساگررا تولید می شود که به منظور گرامی داشت ۱۲۰ 

سالگی این برند توسعه یافته و قیمت بالاتری دارد.
ســاختار اصلی خودرو تغییری نکــرده و هم مونوکوک و هم 
بدنه از فیبر کربن ســاخته شــده اند. البته کارمن ساگررا دارای 
مجموعه باتری ارتقا یافته با ظرفیت ۱۰3 کیلووات ساعت است 
و وزن آن با کاهش قابل توجه از 7۹4 به ۶۱۲ کیلوگرم رســیده 
است. همچنین توانایی شارژ این خودرو نیز بهبود یافته هرچند 
به نظر می رسد در مقایسه با استانداردهای کلاس خود عقب تر از 
رقباست. هیسپانو سوئیزا ادعا می کند این خودرو با یک بار شارژ 

مسافت 483 کیلومتری را طی خواهد کرد.
باتری ســبک تر خودرو روی توزیــع وزن آن نیز تأثیر مثبت 

گذاشــته و از ۶۰/4۰ مدل قبلی به ۵۰/۵۰ رسیده است. ساگررا 
همچنان از پیکربندی عجیب قوای محرکه سود می برد به گونه ای 
که 4 موتور برقی با ۲7۵ اســب بخار قدرت فقط چرخ های عقب 
را به حرکت درمی آورنــد. برای هر چرخ دو موتور برقی در نظر 
گرفته شــده و این موتورها با یک گیربکس تک سرعته مشترک 
کار می کنند. حداکثر قدرت قوای محرکه نیز به ۱۱۰۰ اسب بخار 
می رسد که مشابه مدل کارمن بولون است. حداکثر گشتاور نیز 
۱۱۵۹ نیوتون متر خواهد بود. نکته دیگر اینکه هیسپانو سوئیزا 
کارمن ساگررا به دیفرانسیل مجازی مجهز شده است. این ویژگی 
در واقع یک الگوریتم نرم افزاری است که میزان مختلف گشتاور 

فرستاده شده به چرخ ها را مدیریت می کند.
ســاگررا قرار اســت عملکرد بهتری در پیست داشته باشد و 
تفاوت ظاهری مشــهود دو مدل را می توان در بخش عقب دید 
جایی که یک اســپویلر متفاوت در مدل ساگررا بکار رفته است. 
همچنین اضافه شــدن ورودی های هوای جدید به جلو و عقب 
خودرو باعث بهبود فرایند خنک کاری آن شده است. نتیجه این 
تغییرات قطعاً نظرات را به خود جلب خواهد کرد مخصوصاً اینکه 

رنگ بدنه برنزی نیز کاملًا به چشــم می آید. شرکت یاد شده در 
سیستم تعلیق کارمن ساگررا از تنظیمات دوبل جناغی سبک وزن 
و دامپرهای تطبیقی استفاده کرده و ترمزهای کربن سرامیکی نیز 

دارای کالیپرهای مونو بلاک هستند.
داخل کابین ســاگررا هم نسبت به مدل بولون تغییر کرده و 
ظاهراً شــرکت ایتال دیزاین به طراحی کابین مدل جدید کمک 
نموده است. کنسول مرکزی جدید به همراه دکمه های فیزیکی 
جزو همین تغییرات هستند. سرجیو مارتینز مدیرعامل هیسپانو 
سوئیزا می گوید این کمپانی قبلًا چهار دستگاه از کارمن را تحویل 

داده و چهار مدل دیگر نیز در حال ساخت هستند.
 فراینــد تحویل مدل ســاگررا به مشــتری حــدود نه ماه 
طول می کشــد و قیمت خودرو قبل از مالیــات هم حدود 3.۲ 
میلیون دلار اســت. با اینکه خــودروی موردبحث توانایی تردد 
در معابــر عمومی را ندارد و تنهــا می تواند در برخی رویدادهای 
خودرویی شــرکت کند اما ظاهراً تقاضای زیادی برای خرید آن 
 وجود دارد و شــرکت نیز به دنبال تأســیس یک نمایندگی در

 میامی آمریکاست.

 مشارکت دانش بنیان ها 
در پروژه ها

عاطفه دهقانی  |     شرکت اسپانیایی هیسپانو سوئیزا جدیدترین محصول خود با نام کارمن ساگررا و قدرت 1100 اسب بخار را تولید کرده است.

هیسپانو سوئیزا کارمن ساگررا

در جنگل های آمازون واقع در پرو، بیماری های اســتوایی 
خطر فزاینده ای را ایجاد می کنند و دانشمندان به فناوری های 
پیشرفته، از جمله هواپیماهای بدون سرنشین و هوش مصنوعی 
روی آورده اند تا ســعی کنند قبل از شروع شیوع بیماری  آن 

را متوقف کنند.
به دلیل وجود جنگل های انبوه و آب هایی که شهر را احاطه 
کرده اند، نمی توان به شهر ایکیتوس در پرو از طریق مسیرهای 
جاده ای دسترسی داشت. فقط هواپیماها یا قایق ها می توانند 
به این کلان شهر حدود نیم میلیون نفری برسند. تمام آب ها 
و پوشش های گیاهی نیز میزبان یک مهمان ناخواسته است 

و آن پشه ها هستند.
به نقل از سی بی ســی، پشه ها می توانند ناقل بیماری های 
گرمســیری مانند مالاریا و تب دنگی باشند. در سال ۲۰۰۰، 
سازمان بهداشــت جهانی تنها نیم میلیون مورد جهانی تب 
دنگی را ثبت کرد، اما نزدیک به دو دهه بعد، این سازمان ۵.۲ 

میلیون مورد را گزارش کرد.
گابریــل کاراســکو)Gabriel Carrasco(، کــه این پروژه 
تحقیقاتــی را رهبری می کند، می گویــد: افزایش تب دنگی 
نشان می دهد که چگونه تغییرات آب و هوایی بر کشورهای 
در حال توســعه و گرمسیری تأثیر می گذارند. حتی اگر این 
کشــورها ردپای کربن بســیار کمتری نسبت به کشورهای 

صنعتی داشته باشند.
کاراسکو می گوید: وقوع رویدادها بیشتر شده است. به عنوان 
مثال، ال نینو اکنون نســبت به چند سال پیش بیشتر ایجاد 
می شــود. وقایعی مانند سیل و رویدادهای گرمای شدید در 

مناطقی وجود دارد که پیش از این گزارش نشده بود.
گرما و طوفان های شــدید می تواند زمینه ای ایده آل برای 
پرورش پشه ها باشد.محققانی مانند کاراسکو و برایان فرناندزاز 
هواپیماهای بدون سرنشــین برای گرفتن تصاویری با وضوح 
بــالا در داخل و اطراف آمازون اســتفاده می کنند و به دنبال 
آب هایی می گردند که می توانند مکان هایی برای تکثیر پشه ها 
باشند. پهپادها هر سه ثانیه عکس می گیرند و این تصاویر به 
تصاویری سه بعدی تبدیل می شوند که آب و جنگل زدایی را 
ردیابی می کنند. این گروه همچنین از حسگرهای آب و هوا 
برای ردیابی شرایط و دستگاه های ضبط کوچک برای نظارت بر 
تغییرات در مناطقی که در آن پرسه می زنند استفاده می کنند.

پهپاد و هوش مصنوعی در 
تعقیب پشه ها!

دبیر ســتاد توســعه فناوری های فرهنگی و نرم در خصوص 
سفر اخیرش به روسیه و حضور در رویداد بریکس، گفت: امسال 
برای اولین سال در فروم اقتصادی سن پترزبورگ مساله صنایع 
خلاق مطرح شد و در کنار رویداد بریکس، برای اولین بار بحث 
کمیسیون ها و ائتلاف های فرهنگی حول محور صنایع خلاق هم 
مطرح شد که ما هم از سمت ایران در این فضا حضور داشتیم و 
در این راستا، تعامل خوبی با کشورهای بریکس شکل گرفت که 
می تواند علاوه بر بازار روسیه، بازار بزرگتری مثل بازار بریکس را 

هم در دسترس شرکت های خلاق قرار بدهد.
مسعود حسنلو که به تازگی از سفر روسیه و شرکت در رویداد 
بریکس برگشته اســت، در خصوص وضعیت صادرات در حوزه 

صنایع  خلاق گفت: ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم در 
دور جدید فعالیت هایش برای مساله صادرات اهمیت ویژه قائل 
شــده است. صادرات حوزه صنایع خلاق با بقیه حوزه ها متفاوت 
است و در حوزه صنایع خلاق عملا بدون بازار صادراتی نمی توان 

به طراحی درستی رسید.
وی ادامــه داد: بــازار 7۰، 8۰ میلیونی کشــور برای تولید 
محصــول یا خدمــات در حــوزه صنایع خلاق بــازار کوچکی 
 اســت. البتــه ایــن خاص کشــور ما نیســت و تمــام دنیا با

 چنین مساله ای مواجه هستند، غیر از چند  کشور محدود مثل 
چین یا آمریکا؛ بنابراین، صرفا با نگاه به بازار داخلی، چرخ صنایع 
خلاق در یک کشور نمی چرخد. به همین دلیل مساله صادرات جزء 

برنامه اصلی ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم قرار گرفت.
بــه گفتــه حســنلو، کشــورهایی مثــل قطــر، امــارات، 
 ازبکســتان یــا حتــی فرانســه از مقاصــد مــا در بحــث

 صادرات هستند، اما دو کشور عراق و روسیه را در حوزه صادرات 
با تمرکز بیشتری محل توجه داریم.

حســنلو با اشاره به اینکه روســیه در حوزه صادرات یکی از 
مقاصد جدی ما اســت، افزود: روســیه از این جهت که کشــور 
همسایه محسوب می شود و هم به دلیل اقتضائات خاص سیاسی 
و اجتماعی از ظرفیت تعاملاتی بالایی برخوردار است و در عین 
حال، استقبال و اقبال بالایی هم از سوی طرف های روسی برای 

صنایع خلاق در ایران صورت گرفته است.
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